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 Жаңа жыл басталғалы тосыннан картоп тапшылығы туындады. 
 Ірі қалаларда бір қолға 5 келіден артық сатпауға қатысты қатаң 
 шектеу енгізілді. Жұртшылық сол бес келінің өзін таппай сенделді. 
 Шенеуніктер картоп қоры ішкі қажеттілікті толық 
 қамтамасыз етуге жеткілікті екенін мәлімдеді. 
 Фермерлер мен саудагерлер 
 бұл мәлімдемемен келіспейді. 
 Проблеманың өрісі кең болып шықты. 
 Бүкіл әлемде картоп жетіспеушілігі 
 күшейген.

ДАМУ

ЖЕДЕЛХАТ ЖОЛДАДЫ

ЖЕҢІСІМЕН 
ҚҰТТЫҚТАДЫ

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев Үндістан Премьер-
министрі Нарендра Модиге Республика күніне орай 
құттықтау жолдады.

Мемлекет басшысы Үндістанның демократиялық дамуындағы 
елеулі прогресс пен әлеуметтік-экономикалық, сондай-ақ техно-
логиялық салалардағы жетістіктерін атап !тті.

Қасым-Жомарт Тоқаев Нарендра Модиге достас Үндістан 
халқының игілігі мен !ркендеуі жолындағы жауапты мемлекеттік 
қызметіне табыс тіледі.

Президент берік достық байланыстар мен стратегиялық серік-
тестікке негізделген қазақ-үнді қатынастарының ерекше сипатына 
назар аударып, екі елдің жан-жақты ынтымақтастығы одан әрі 
нығая түсетініне сенім білдірді.

Қазақстан мен Беларусь президенттері телефон 
ар қылы сөйлесті.

Қасым-Жомарт Тоқаев Александр Лукашенконы Беларусь 
Республикасының Президенті сайлауындағы жеңісімен құттықтады.

Тараптар екіжақты күн тәртібінің, сондай-ақ !ңірлік және 
халықаралық ұйымдар аясындағы !зара ықпалдастықтың !зекті 
мәселелерін талқылады.

КЕЛЕШЕГІ ҚАНДАЙ?
 «КЕЛЕШЕКТІҢ» 
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ЕРЛЕГЕН ЕРСІН

ӨНДІРІСТІК 
РОБОТОТЕХНИКА 
ҚОЛДАУҒА ЗӘРУ

Токиода сумодан өткен 
2025 жылдың алғашқы 
турнирі өз мәресіне жетті. 
Кілең мықтылар тоғысқан 
Хацу бащёның ең жоғарғы 
алаңы Макуути дивизионын-
да бақ сынаған жерлесіміз, 
Жапонияда Кинбозан Харуки 
атымен танымал Ерсін 
Балтағұл үздік үштіктен 
көрінді.  

Робототехника білім саласын-
да қалай дамып жатыр? Жаңа-
ны меңгерген жастардың аяқ 
алысы қалай? Осы мәселелер 
жөнінде біз робототехника 
тренері, «КазРоботикс» 
Қазақстандық білім беру және 
спорттық робототехника 
федерациясы Атырау облысы 
филиалының директоры 
Асқар Алданмен сұхбаттастық.

8

7

5

Еліміздегі бюджет тапшылығы мәселесі өзектілігін жой-
ған жоқ. Әсіресе, мемлекеттік шығыстардың артуы мен 
салық түсімдерінің жеткіліксіздігі күн тәртібінен түсер 
емес. Экономистер мен сарапшылар бұл мәселені 
шешу үшін салық жүйесіне нақты өзгерістер енгізуді 
ұсынуда. Соның ішінде ҚҚС мөлшерін 20%-ға көтеру, 
тіркеу шегін төмендету және салықтық жеңілдіктерді 
қайта қарау сияқты шаралар ұсынылды. Алайда бұл 
шаралардың әсері тек қысқа мерзімді нәтиже беруі 
мүмкін, себебі олар жүйелі өзгерістерді қажет ететін 
экономикалық дағдарысты тереңдетуі ықтимал. AIQYN 
газеті осы мәселелердің экономикалық тұрақтылыққа 
әсері, салық жүйесіндегі өзгерістердің нәтижелері 
және оларды шешу жолдарын талқылау мақсатында 
сарапшылармен тілдескен болатын.

ҚҰН САЛЫҒЫ
ҚИЫНДЫҚТАН ҚҰТҚАРА МА?
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Бүгінгі жаһандану заманында ең мықты 
инвестиция білімге құйылған қаражат екені мәлім. 
Әсіресе, ата-аналар балаларының болашағына 
алаңдамас үшін қазірден-ақ олардың жоғары әрі сапалы 
білім алуына баса назар аударғаны абзал. Бұған 
мемлекет те тиімді жағдай ұсынып отыр. Елімізде 2023 
жылдан бері әлеуметтік саясат пен білім беру саласын-
да бірқатар маңызды бастама жүзеге асырылып келеді. 
Қолға алынған бұл реформалар мен бағдарламалар 
халықтың әл-ауқатын жақсартуға, балалардың 
болашағын қамтамасыз етуге және білім беру жүйесінің 
инфрақұрылымын жетілдіруге бағытталған. Соның 
жарқын мысалы – «Келешек» жүйесі. 
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САЯСАТ

Соған сәйкес алдағы бейсенбіде палата депутат-
тары «2014 жылғы 29 мамырдағы Еуразиялық эко-
номикалық одақ туралы шартқа Еуразиялық эко-
номикалық одаққа мүше мемлекеттердің арасында 
кедендік әкелім баждарының сомасын аударуға 
қатысты б!лікте !згерістер енгізу туралы хаттаманы 
ратификациялау туралы» заңды қарайды. Бұл құжат-
тың нормалары санкциялық шектеулер жағдайында 
Еуразиялық экономикалық одақ аясында кедендік 
баждарды әкімшілендіруді жүзеге асыру кезіндегі 
кедергілерді жоюға бағытталған.

Сондай-ақ сенаторлар «Қазақстан Республи-
касының кейбір заңнамалық актілеріне байланыс 
қызметтерін к!рсету, мемлекеттік сатып алу, к!лік 
және пошта мәселелері бойынша !згерістер мен то-
лықтырулар енгізу туралы» заңды бірінші оқылымда 
қарайды. Аталған заң тиісті салалардағы заңнаманы 
одан әрі жетілдіруді және мемлекеттің ақпараттық 
қауіпсіздігін арттыруды к!здейді. Заң нормаларына 
сәйкес пошта операторлары үшін мынадай мүмкін-
діктер белгіленеді: парольді (пин-кодты) енгізіп, 
құқықты растау арқылы адресаттың келісімін ала 
отырып, пошта ж!нелтілімін үшінші тұлғаларға 
тапсыру, почтоматтарды орналастыру тәртібін 
нақтылау, ұлттық пошта операторына заң талап-
тарына сәйкес дәрілік заттар мен медициналық 
бұйымдарды тасымалдау және сақтау құқығын беру.

Сонымен қатар осы аптада Сенатта к!ктемгі су 
тасқынына дайындық мәселелері ж!нінде Үкімет 
сағаты !теді. Онда депутаттар министрліктердің, 
жергілікті атқарушы органдардың және мүдделі 
тараптардың !кілдерімен бірлесіп, былтырғы та-
сқынның себептері мен салдарын, алдағы к!ктемде 
елді мекендерді, оның ішінде !зендер мен су қой-
маларының жанында орналасқан ауыл-аймақты су 
басудың алдын алу мәселелерін және халық пен үй 
шаруашылықтарын қолдау шараларын талқылайды.

Бұдан басқа, палатаның бұл аптадағы жоспа-
рында экономиканы дамыту, экспорттық-кредит-
тік агенттіктің қызметі және басқа да маңызды 
мәселелер бойынша мүдделі мемлекеттік орган-
дардың !кілдерімен кездесулер қарастырылған. 
Мемлекет басшысының Жолдауда берген тапсыр-
маларын орындау және Парламенттік тыңдауға 
дайындық аясында Сенаттың салалық комитеттері 
«Еңбек адамы – ұлттық экономиканың !суі және 
ұлт !р кендеуінің негізі», сондай-ақ «Қазақстан 
Республика сындағы ормандарды молықтыру және 
орман шаруашылығын дамыту» тақырыптарына 
арналған отырыстар !ткізеді.

Одан б!лек, бюро отырысында бұған дейін 
Мәжілістен келіп түскен заңдар жұмыс үшін Сенат-
тың тұрақты комитеттеріне б!лініп берілді.

ҮКІМЕТ САҒАТЫ 
СУ ТАСҚЫНЫНА АРНАЛАДЫ

Сенат Спикері Мәулен Әшімбаев палата бюросының отырысын өткізді. Онда 
депутаттар осы аптада өтетін іс-шараларды пысықтады және 30 қаңтар күні 
болатын Сенат отырысының күн тәртібін белгіледі.

Жаңа шығарылымға Қазақстанда !ңдеу !нер-
кәсібін дамыту мәселесі арқау болды. Оған ?нер-
кәсіп және құрылыс министрі Қанат Шарлапаев, 
кәсіпкер, ?ңдеу !неркәсібі одағының басқарма 
т!рағасы Марат Баққұлов және экономист Айдархан 
Құсайынов қатысып, салаға қатысты түйткілдерді 
талқылады.

Мәулен Bшімбаев атап !ткендей, !ңдеу !нер-
кәсібін дамыту елімізде !зекті мәселелерді оңтайлы 
шешуге жол ашады. Сондай-ақ ол соңғы жылдарда 
бұл салада белгілі бір жетістіктерге қол жеткізілгенін 
тілге тиек етті. Соның нәтижесінде !ңдеу !нер-
кәсібіндегі !ндіріс к!лемі 5 жылда 2 еседен астам 
!сіп, 5,9 пайызды құрады. Сенат Т!рағасының 
айтуынша, мұндай үрдіс экономиканың әртарап-
танғанын және шикізат секторына тәуелділіктің 
т!мендегенін к!рсетеді. Дегенмен әлі де жетілдіруді 
қажет ететін !зекті мәселелер бар.

«Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт Ке-
мелұлы Тоқаев жаңа экономикалық саясат ая-
сында еліміздің берік !неркәсібін қалыптастыру 

міндетін жүктеді. ?ңдеу !неркәсібі соның негізі 
болмақ. Аталған сектор бұл саладағы келешегі зор 
бағыттардың бірі екені с!зсіз. ?ңдеуші !неркәсіпті 
дамытпай экономиканың сапалы !суін, оны әр-
тараптандыруды, экономикалық және азық-түлік 
қауіпсіздігін, халық табысының артуын, салық 
базасының ұлғаюын қамтамасыз ету !те қиын. Егер 
!ңдеу !неркәсібінің құрылымын талдайтын болсақ, 
онда жалпы к!лемнің 40 пайызын металлургия 
алады. Сондықтан қосылған құны жоғары !нім 
шығаратын саланың озық секторларын дамытудың 
маңызы зор», – деді Сенат Т!рағасы.

Сарапшылар Taldau Talks подкастында !ңдеу 
саласының жағдайы мен белең алған үрдістерді 
талқылады. Атап айтқанда, қаржыландыруға қол 
жеткізу, отандық !німнің импорты мен бәсекеге 
қабілеттілігі, кәсіпорындарды қолжетімді шикі-
затпен қамтамасыз ету, сондай-ақ ішкі нарықты 
қорғау, Қазақстанның экспорттық әлеуеті және 
мемлекеттік қолдау тетіктерінің тиімділігі сияқты 
мәселелерге мән берілді.

ӨҢДЕУ ӨНЕРКӘСІБІНІҢ 
КЕЛЕШЕГІ АЙТЫЛДЫ

Taldau Talks подкастының кезекті шығарылымы жарық көрді. Ол туралы 
Парламент Сенатының Төрағасы Мәулен Әшімбаев өзінің Facebook-тегі 
парақшасында жазды (www.facebook.com/m.ashimbayev).

Дания Еспаева денсаулық сақтау жүйесінің 
сапасын жақсарту және тиімділігін арттыру үшін 
Мемлекет басшысы Үкіметке нақты міндеттер 
қойғанын еске салды. Атап айтсақ, бұл міндеттер 
қатарына денсаулық сақтау жүйесін қаржыландыру-
дың теңгерімді үлгісін әзірлеу, базалық мемлекеттік 
медициналық к!мектің бірыңғай пакетін қалып-
тастыру, бірыңғай медициналық ақпараттық жүйе 
құруды аяқтау кіреді.

Вице-спикер денсаулық сақтау саласындағы 
шығыстардың айтарлықтай ұлғайғанына қара-
мастан, азаматтардың медициналық қызметтердің 
к!рсетілуіне қанағаттану деңгейі т!мендеп бара 
жатқанын баса айтты.

– Мәселен, соңғы 3 жылдың !зінде денсаулық 
сақтауға шығыстар 2,8 есе артты. Ал халықтың қыз-
меттер сапасына қанағаттану деңгейі 47 пайызға 
дейін т!мендеген. Денсаулық сақтау министрлігі 
міндетті әлеуметтік медициналық сақтандыру 
нәтижелерінің бірі саналатын диагностикалық қыз-
меттердің тұрақты !сіп жатқаны туралы үнемі есеп 
береді. Олардың деректері бойынша консультация-
лық-диагностикалық қызметтер саны, компьютер-
лік және магниттік-резонанстық томография қыз-
меттерінің саны 7 есе !скен. Алайда диагностикалық 
қызметтердің !суі ауруды ерте анықтауға ешқандай 
әсер еткен жоқ, – деді Д.Еспаева.

Сондай-ақ вице-спикер саладағы шешімін 
таппаған жүйелі проблемаларға, оның ішінде 
тұрғындардың МBМС-ке деген қызығушылығының  
т!мендігіне, қаржыны басқарудағы кемшіліктерге, 
саланы цифрландыру деңгейінің нашарлығына, 
қызметтерге ақы т!леу кезіндегі әкімшілік қиын-
дықтарға және басқа да проблемаларға тоқталды.

Денсаулық сақтау министрі Ақмарал Bлназаро-
ваның айтуынша, бүгінде қазақстандықтардың 83 
пайызы міндетті медициналық сақтандыру жүйесі-
не қосылған. Оның ішінде 72 пайызы – мемлекет 
тарапынан қамтамасыз етіліп отырған әлеуметтік 
тұрғыдан аз қамтылған азаматтар. 

– Міндетті медициналық сақтандыру жүйесін 
енгізгелі бері елімізде медициналық-демография-
лық к!рсеткіштер жақсарды. Атап айтсақ, нәресте 
мен ана !лімін қосқанда жалпы !лім-жітім 8 пайыз-
ға т!мендеп, !мір сүру 75 жасқа дейін ұзарды. 2019 
жылдан бері жоғары технологиялық медициналық 
к!мекті қаржыландыру 2,7 есеге ұлғайып, тұрғын-
дарға жоғары технологиялы медициналық к!мек 
қолжетімді болды. Оның ішінде протездеу, стенттеу, 
аорта коронарлық шунттау, трансплантация, ЭКҰ 
және басқалары бар, – деді министр. 

Сонымен қатар ол сақтандыру жүйесі мен 
медициналық к!мекті ұйымдастыруды жаңғырту, 
бизнес-процестерді қайта құрылымдау, ресурстар-
дың ашықтығын, тиімділігін және ұтымды пайдала-
нуын, сондай-ақ халықтың медициналық к!мекке 
қолжетімділігін қамтасыз ету бағытындағы жұмыс 
жалғасып жатқанын айтты.

?з кезегінде Жоғары аудиторлық палата мүшесі 
Нұрлан Нұржанов аудит қорытындысы бойынша 
Bлеуметтік медициналық сақтандыру қоры тара-
пынан медициналық қызметтердің сапасы мен 
к!леміне қатысты мониторинг тиісті деңгейде 
жүргізілмейтіні анықталғанын айтты.  Елордалық 
«Саламатты Астана» және «Шипагер» медициналық 
орталықтарына жүргізілген тексерістен соң олардың 
ғимараты мен медициналық жабдықтардың жоғы 
белгілі болған.  Жалдау шартын бұзу кезінде тиісті 
рұқсат беру рәсімдерінен !тпеген ғимараттарды 
пайдалану қызмет к!рсету сапасына кері әсер еткен.

?зінің қосымша баяндамасында Мәжілістің 
Bлеуметтік-мәдени даму комитетінің т!рағасы 
Асхат Аймағамбетов Мемлекет басшысы 2023 
жылдың сәуірінде денсаулық сақтаудың бірыңғай 
платформасын іске қосуды аяқтауды тапсырған, 
бірақ 2025 жыл келсе де әлі электрондық жүйе жоқ 
екеніне мән берді.

– Денсаулық сақтау министрлігі ұзақ уақыт 
бойы мәселені Цифрландыру министрлігіне беру 
және Электронды денсаулық сақтау орталығын 
қайтарып алу арқылы шешуге тырысты. Бірақ ол 

үшін алдымен әдістемелік мәселелерді шешу, нақты 
бизнес-процестерді құрып, анықтамалықтар мен 
реестрлерді және басқа да жүйелерді әзірлеу қажет. 
Деректерді қолмен енгізіп отырмай, цифрландыру-
ды шілде айына дейін аяқтауды ұсынамыз. Алдымен 
әдістемені әзірлеп, бизнес-процестерді ретке кел-
тіру керек, – деді депутат.

Оның с!зінше, міндетті медициналық сақтанды-
ру жүйесінің үнемі жеткіліксіз қаржыландырылуы 
үлкен алаңдаушылық туғызып отыр. Бұл ретте 
статистикалық мәліметтер жүйені қаржыланды-
рудың негізгі ауыртпалығы азаматтарға түскенін 
к!рсетеді. 2020 жылдан бастап қызметкерлер мен 
жұмыс берушінің жарналары 252 млрд теңгеден 
959 млрд теңгеге дейін !скен. Мемлекет жарнасы, 
керісінше, азайған.

– Мәселен, Қаржы министрлігінің 2025 жылы 
міндетті медициналық сақтандыру бойынша жеңіл-
дік санаттары үшін мемлекеттік жарналарды !з 
бетінше !згертуіне байланысты қорға 300 млрд теңге 
түспеген. 2024 жылдың соңына қарай мемлекет қа-
рызы 252 млрд теңгені құрады. Сонда сақтандыру 
қорына республикалық бюджеттен түскен қаржы 
500 млрд теңгеден аспаған екен. Бұл 500 млрд 
теңге – азаматтардың емделуіне т!ленбеген ақша, 
яғни мыңдаған жасалмаған ота, оңалту, ондаған 
мың адамға берілмеген дәрі-дәрмек. Бұған біздің 
азаматтардың мыңдаған аяқталмаған МРТ және 
компьютерлік томографиялары мен кезек күтулері 
кіреді, – деді Асхат Аймағамбетов.

Комитет т!рағасы !з с!зінде міндетті медици-
налық сақтандыру жүйесінің кейбір жайттарына 
тоқталды. Олардың қатарында медициналық 
қызметтер пакетін қалыптастыруға бірыңғай 
к!зқарастың, жаңартылған тарифтер мен тарифтік 
әдістеменің жоқтығы, Bлеуметтік медициналық 
сақтандыру қоры қызметін !згерту, халықтың 
МBМС жүйесіне сенімінің т!мен болуы және басқа 
да мәселелер бар.

Талқылау барысында мәжілісмендер басқа да 
түйткілдерге назар аударды. Сақтандырылмаған 
қазақстандықтардың мәселелері, сондай-ақ аза-
маттардың міндетті медициналық сақтандыру 
т!лемдерін пайдалануына қойылған шектеулерді 
алып тастау туралы айтылды.

Үкімет сағатының қорытындысы бойынша 
Мәжіліс депутаттары денсаулық сақтау саласын-
дағы қордаланған мәселелерді шешу үшін уәкілетті 
органдарға бірқатар ұсыныс дайындады.

Ең алдымен, мәжілісмендердің айтуынша, 
ха лық тың медициналық қызметке қажеттілігін 
ба ға лаудың бірыңғай әдістемесін әзірлеу қажет. 
Сон дай-ақ медициналық к!мек к!лемін жоспарлау 
және медициналық қызметтерді сатып алу үдерісін 
жетілдіру керек. Бұл жұмыс денсаулық сақтау 
басқармаларының, медициналық ұйымдардың және 
Bлеуметтік медициналық сақтандыру қорының қа-
тысуымен Денсаулық сақтау министрлігінің негізгі 
басымдығына айналуға тиіс.

 Ұлттық экономика, Қаржы және денсаулық 
сақтау министрліктері тарифтердің құрылымын 
айқындаудың жаңа тәсілдерін енгізу ұсынылды. 
Сондай-ақ тегін медициналық к!мектің кепілдік 
берілген к!лемінің, міндетті әлеуметтік медицина-
лық сақтандырудың қаражатын жұмсаудың инди-
каторларын енгізу есебінен қаржы жетіспеушілігін 
жоюға барлық күш-жігерді жұмылдыру қажет. 
Депутаттар мемлекет кепілдік берген медициналық 
к!мек түрлері мен сақтандыру пакеттерін нақты 
б!ле отырып, медициналық қызметтердің бірыңғай 
базалық пакетін қалыптастырудың заңнамалық 
!лшемдерін енгізу қажеттігін атап !тті.

 Бұдан б!лек,  Bлеуметтік медициналық сақтан-
дыру қорын оның тиісті функциясына жатпайтын 
қызметтерден босату ұсынылды. Олар Денсаулық 
сақтау министрлігіне және тиісті комитеттерге қай-
тарылып, министрлік пен қор арасындағы мүдделер 
қақтығысын жоюы қажет.

 Депутаттардан түскен барлық сұрақ пен ұсыныс-
тар жинақталып, Үкіметке жолданады.

Мейір ЖАСЫН

МЕДИЦИНАЛЫҚ КӨМЕКТІҢ
ҚОЛЖЕТІМДІЛІГІ АРТАДЫ
Мәжілісте палата вице-спикері Дания Еспаеваның төрағалығымен 

Үкімет сағаты өтті. Онда міндетті әлеуметтік медициналық сақтандыру 
жүйесін одан әрі жетілдіру жайы талқыланды. Жүйенің қазіргі жағдайы мен 
даму жоспарлары туралы Денсаулық сақтау министрі Ақмарал Әлназарова 
баяндады. 
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БАҒДАР

ҚОҒАМДЫҚ ҚАБЫЛДАУ 
ӨТІП ЖАТЫР

«ЖАЙЛЫ МЕКТЕПТІҢ» 
ҚҰРЫЛЫСЫ 

АЯҚТАЛУҒА ЖАҚЫН

«AMANAT» партиясының Ақтөбе облыстық филиалы 
«Құ қықтық көмек» жобасы аясында елді мекендерде 
көшпелі қоғамдық қабылдау өткізу жұмысын жалғасты-
руда. Мәселе, кезекті қабылдау жуырда Қарғалы ауданы 
орталығында және Қос-Истек ауылдық округінде өтті. 

«AMANAT» партиясының сайлауалды бағдарламасын 
іске асыру аясында Жанқожа батыр ауылында 300 орын-
дық «Жайлы мектеп» салынуда.

Қоғамдық қабылдауға партия-
ның облыстық филиалының заңгері 
Гүлсім Құлжабаева, �ділет депар-
та ментінің жетекші маманы Мейір-
жан Тоғызбай, Қарғалы аудандық 
мәс лихатының т(рағасы Сапарбек 
Аман жолов, нотариус Ерлан Айт-
паев қатысып, тұрғындардың (ті-
ніш-тілегіне құлақ түрді. Тұрғындар 
әр түрлі мәселемен жүгінді.

Мәселен, қоғамдық қабылдауға 
кел ген тұрғындардың бірі жолда сы-
мен ажырасқаннан кейін бала ла ры-
мен бірге далада қалғанын, себебі 

тұр ғын үй құжаттары жұбайына 
рә   сімделгенін айтып, заңгерден к(-
мек сұрады. Тағы бір тұрғын қары-
зы нан толық құтылса да, 10 жылдан 
ас там уақыт бойы банкке берешек 
бо лып келген. Сондай-ақ (з атына 
не сие рәсімдеп берген азаматша 
туыс қанынан қарызын қалай қай-
та рарын білмей жүр. 

Қоғамдық қабылдауда заңгерлік 
к( мекпен қатар тұрғын үйге құжат 

ре сімдеу, мемлекеттік бағдар ла ма лар 
бойынша түсіндіру жұмыстары жүр-
гізілді. Сондай-ақ екі қолға бір кү рек 
іздеген тұрғындарға аудандағы бос 
жұмыс орындары туралы ақпа рат 
берілді. 

Партияның Қарғалы аудандық 
фи лиалының атқарушы хатшысы 
На дежда Заглядованың айтуынша, 
был тыр партия филиалының қоғам-
дық қабылдауына 308 адам келіп, 
к(мек сұраған. Оның 207-сі оң ше-
шілсе, 101 адамға заң аясында түсін-
діру жұмыстары жүргізілді. Келу ші-

лердің дені тұрғын үймен қам та ма-
сыз ету, әлеуметтік қамсыздандыру, 
жұ мысқа орналастыру, тұрғын үй-
ком муналдық сипаттағы (тініш тер-
мен жүгінген. 

Айта кету керек, партия жаны нан 
құрылған «Құқықтық к(мек» жо басы 
бойынша тұрғындарға тегін заң герлік 
к(мек к(рсетіледі. Был тыр осы жоба 
аясында 102 қоғамдық қа былдау (тіп, 
335 адамның мәсе лесі қаралды.

Кеше партияның аудандық фи-
лиалының атқарушы хатшысы, ау-
дан дық мәслихат депутаты Нұрғиса 
Жалғасбаев, партия филиалының 
Партиялық бақылау комиссиясы-
ның т(рағасы �ділбек Сарабеков, 
ко миссия мүшесі Арғын Орымбаев 
жә не аудандық білім б(лімінің бас-
шысы �ділхан Ж(лекешов аталған 
бі лім ошағының құрылыс жұмы сы-
на партиялық бақылау жүргізді. 

Ауыл тұрғындары үшін аса маңыз-
ды саналатын құрылыс ныса нының 
бүгінгі жай-күйімен және дайын ды-
ғы ж(нінде «Асар» ЖШС мердігер 
ұйы мының (кілдері баяндады. 2 
қа  баттан тұратын ғимараттың бүгін-
де қабырға кірпіші (ріліп, т(бе ша-

тыры жабылған. Қазір ішкі әрлеу, 
яғ ни қабырғасын сырлау, еденін 
т( сеу, жабдықтарын орнату, сондай-
ақ сыртқы абаттандыру және т.б. 
жұ мыстар жүруде.

Құрылыс жұмысымен танысу 
барысында партия (кілдері мердігер 
ұйымға нысанның сапалы әрі уақы-
тылы аяқталуын қамтамасыз етуді, 
жұ мысшылардың қауіпсіздігін сақ-
тау және құрылыс материал дары-
ның талапқа сай болуын басты на-
зар да ұстау қажеттігін айтты. Со ны-
мен қатар мектептің сапалы инф ра-
құры лымымен қамтамасыз етілуі, 
яғни су, жарық, жылу жүйелерінің 
дұ рыс жұмыс істеуі маңызды екен-
дігін атап (тті.

BIR TOLQYNDA – 
БЕРЕРІ МОЛ БАСТАМА
Жұмысшы мамандықтары жылы аясында Қазақстанның барлық өңірлерінде «AMANAT» 
партиясы жанындағы «Жастар Рухы» жастар қанатының ұйымдастыруымен Bir Tolqynda 
диалогтық алаңдары өтуде. Бұл кездесулердің мақсаты – жұмысшы мамандықтарының 
беделін арттыру және жастарды өндірістік және әлеуметтік мамандықтарға тарту. Бұл 
мамандықтар ел экономикасының дамуына үлкен үлес қосады.

Қостанайда шара (неркәсіп кәсіп-
орын дарының (кілдері, жоғары оқу 
орын дары мен колледж студенттерінің 
қа тысуымен (тті. Спикерлердің айтуын-
ша, (ндіріс саласын жаңғырту, шетелдік 
ин вестициялар тарту және заманауи жаб-
дықтарды енгізу жоғары деңгейдегі ма-
ман дарды талап етеді. Дәнекерлеу це хы-
ның менеджері Дмитрий Парфенов жұ-
мыс  шы мамандықтарды білім беру жүйе-
сінде насихаттауға және жұмыс беру-
шілердің жастармен (зара іс-қимы лын 
жақсартуға ерекше назар аудару қа жет тігін 
айтты.

«Қазіргі уақытта жұмысшы маман дық-
тарына білім беру жүйесінде де, жастарды 
(н діріске тарту бойынша жұмыс беруші-

лердің тәсілінде де үлкен назар аудару 
керек. Себебі қазіргі (ндіріс алаңдары 
бұ рынғыға қарағанда әлдеқайда заманауи 
және белгілі бір біліктілік дағдылары мен 
білімді қажет етеді», – деді ол.

Ақтауда кездесу педагогика және сер-
вис инновациялық колледжінде (тті, онда 
жұ мысшы мамандықтарының, әсіресе 
ту ри зм және қоғамдық тамақтану сала ла-
ры ның маңыздылығы талқыланды. «Жас-
тар Рухы» Маңғыстау облыстық фи лиа-
лы ның т(рағасы Абзал Марат: «Біздің 
эко  номикамыз жұмысшы маман дық-
тарына тәуелді. Бұл тек дәнекерлеушілер, 
монтажшылар немесе құрылысшылар 
ғана емес. Сондай-ақ қоғамдық тамақтану 
саласының (кілдері,  аспазшылар, 

басқарушылар да бар. Ақтау туристік (ңір 
бо лып  есептелетіндіктен, бұл сала маңыз-
ды. Сол себепті біз бүгін студенттерге 
қо ғам дық тамақтану және қонақүй биз-
несін басқару саласында жұмыс істеудің 
ар тықшылықтарын түсіндірген рестора-
тор ды шақырдық», – деп атап (тті.

Cскеменде қатысушылар жаңа оқу 
бағ дарламалары мен технологиялардың 
дамуын атап (тті, бұл студенттерге қажетті 
дағдыларды тезірек меңгеруге мүмкіндік 
береді. Шығыс Қазақстан облысы кәсіп-
одақтар бірлестігі т(рағасының орын ба-
сары Айжан Гасанова кәсіподақтардың 
бұл бастаманы қолдайтынын және жұ-
мыс шылардың құқықтарын қорғау 
бойын  ша белсенді жұмыс жүргізіп жатқа-
нын айтты.

Тараз қаласы да бұл бастамадан тыс 
қал мады. Мұнда кездесу барысында кәсі-
би дамумен қатар, Отбасы банкі арқылы 
тұрғын үй алу және к(лік мәселелері сияқ-
ты әлеуметтік аспектілер талқыланды. 
Жам был облысындағы «AMANAT» пар-
тия сының жастар қанатының т(рағасы 
Ерғали Рүстемұлы барлық к(терілген 
мә селелер (ңірлік кеңестің отырысында 
қара латынын айтты.

«AMANAT» партиясы жанында жас-
тар ды қолдау ж(ніндегі (ңірлік кеңес 
жұ мыс істейді. Бұл алаңда жастарға қа-
тыс ты түрлі мәселелер к(теріледі. Біз осы 
кез десуде талқыланған мәселелерді алда-
ғы кеңес отырысында қарастырамыз», – 
деді Ерғали Рүстемұлы.

Bir Tolqynda бастамасы жұмысшы ма-
мандықтарының Қазақстанның тұрақты 
дамуы үшін маңыздылығын к(рсетіп, 
оларды жастар арасында дәріптеп, әртүрлі 
салалардағы мансаптық (су перспек тива-
ларын айқындауда. Бетті дайындаған – �.САМАТҰЛЫ

ЭКОНОМИКАЛЫҚ ЫНТЫМАҚТАСТЫҚ 

НЫҒАЯ ТҮСЕДІ

П р е м ь е р - М и н и с т р  Қ а з а қ с т а н 
Прези ден ті Қасым-Жомарт Тоқаев пен 
ҚХР Т(рағасы Си Цзиньпин арасындағы 
қар  қынды әрі сенімді байланыстар сер-
пінді эко номикалық ынтымақ тастық тың 
негізі екенін баса айтты.

Келісс(здер барысында тараптар екі 
ел арасындағы сауда-экономикалық әріп-
тестіктің қалыптасқан жоғары деңгейін 
атап (тті. 2024 жылдың қорытындысы 
бойын ша екіжақты тауар айналымы 9%-ға 
(сіп, $43,8 млрд-қа жетті. Екі мемлекет 
бас шылары қойған (зара сауда к(лемін 
екі есеге арттыру ж(ніндегі міндеттерге 
қол жеткізу мақсатында үкіметтер тауар 
ай   налымын әртараптандыруға бағыт тал-
ған қолда бар әлеуетті кеңейту бойынша 
бір лескен жұмыс жүргізуде. Осыған бай-
ла нысты қазақстандық тарап жеткізілетін 
(нім номенклатурасын одан әрі кеңей ту-

дің, оның ішінде, қытай тарапының астық 
жүк терін вагондардың барлық түрі 
бойын ша қабылдауын ұлғайту, сондай-ақ 
ҚХР-ға экспорттаушылар тізіліміне жаңа 
қа зақстандық кәсіпорындарды енгізу ар-
қылы Қытай нарығына қазақстандық 
ас тықтың экспортын арттырудың маңыз-
дылығын атап (тті.

Бұдан басқа, бірлескен инвестициялық 
жо баларды іске асыру мәселелері қаралды. 
Қы тай Қазақстанның 5 үздік инвес-
торының қатарына кіреді. Бүгінде 11 мың 
жұмыс орнын ашу арқылы $8,7 млрд-қа 
62 қазақ-қытай жобасы іске асырылды, 
17,4 мың жұмыс орнын ашатын 13,5 млрд-
қа 55 жоба іске асыру сатысында. Жалпы 
пулға $60,5 млрд-тан астам 222 инвес ти-
ция лық жоба кіреді.

Сондай-ақ транзиттік-к(лік са ла-
сындағы ынтымақтастықты нығайтуға 

ба са назар аударылды. «ҚТЖ» ҰК» АҚ 
де ректері бойынша 2024 жылдың 11 
айын да Қазақстан мен ҚХР арасында жүк 
тасымалдау к(лемі 2023 жылдың сәйкес 
кезеңімен салыстырғанда 13%-ға (сіп, 
29,3 млн тоннаны құрады. Жүк тасымалын 
одан әрі арттыру үшін қазақ-қытай ше-
карасында жаңа (ткізу пункттерін ашу 
және қолданыстағы (ткізу пункттерін 
жаң ғырту, сондай-ақ шекара маңындағы 
кеме қатынасын дамыту ж(нінде бір лес-
кен шаралар қабылдаудың маңызы нақ-
ты ланды.

Кездесу қорытындысы бойынша та-
раптар екіжақты (зара іс-қимылдың бар-
лық негізгі бағыты бойынша әріптестікті 
ны ғайту және бірлескен жұмысты кү шей-
ту ниеттерін растады.

Мейір ЖАСЫН

Премьер-Министр Олжас Бектенов Қазақстан Республикасындағы дипломатиялық 
миссиясын бастаған Қытай Халық Республикасының еліміздегі Төтенше және өкілетті 
елшісі Хань Чуньлинмен кездесті. Сауда-экономикалық ынтымақтастық, инвестиция, 
АӨК, көлік және логистика, энергетика, мәдени-гуманитарлық сала, туризм және басқа 
да салалардағы өзара іс-қимылды кеңейту мәселелері талқыланды.
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С�РЕ ҚАҢЫРАП
ҚАЛМАСЫН...

Мақаланы жазбас бұрын Small, 
Spar, Magnum, Астықжан, Анвар, 
Galmart сияқты елорданың ірі ги пер-
маркеттерін аралап шығуға тура келді. 
Бірінде түйнекті дақыл шамалы к#лемде 
болса да саудаға қойылған, басқасында 
орны қаңырап бос тұр. Бәріне ортақ 
бір жайт: ақпарат б#лімдерінің қыз-
меткерлері бұл жоқшылыққа не себеп 
болғанын білмейді немесе түсіндіруден 
басын ала қашады.

– Бізге бұл #нім отандық т#рт #н-
дірушіден жеткізілетін. Қаңтардың 
бірінші аптасынан соң жеткізілім 
азайды. Кейін мүлдем құрыды. Жалпы, 
былтырғы қарашадан бастап к#ктеген, 
шірік картоп келді. Бұрын мұндай 
бол маушы еді. Біз тез арада (збек-
стан ның жас картобына к#шіп алдық. 
Кеше беларустық картоп #ндірушілердің 

дилері шықты. «Бриз», «Гала», «Королева 
Анна» сұрыптарын к#п к#лемде жеткізе 
алатынын айтты. Тиісті сертификаттары 
бар. Түйнектері де қалпымен ірі, әдемі 
жұмыр болып келеді. Келісін 70 теңгеден 
жеткізбек. АШМ-нің рұқсатын күтіп 
отырмыз, – деді #зін Абзал деп таныс-
тырған менеджердің бірі. 

Қазақстандық картоп сапасының 
неге құлдырағанын қарағандылық 
фермерлік шаруашылықтың #кілі 
Бахтияр Тәжиев түсіндірді. 

– Біз біраз жыл картоп егумен 
айналыстық. Алайда оны #сіру – қымбат, 
#німі – арзан болып кеткендіктен, 
былтыр бас тарттық. Бір жағынан, 
ел де бұл #німнің тапшылығының 
туын дауына негіз жоқ сияқты. (йткені 
ресми мәліметке сәйкес, былтыр 
рекордтық 2,9 миллион тонна картоп 
жиналды. Бұл алдыңғы жылдағыдан 
40%-ға к#п! Екінші жағынан, фер-
мерлерде мол #німнің бәрін сақтайтын 
орын жоқ. Бүкіл Қазақстан бойынша 
257 картоп қоймасы ғана бар! Олар 
499,7 мың тонна #німді ғана сақтай 
ала ды. Сонда 2,4 миллион тонна картоп 
далада қалады, – деді ауыл шаруа шы-
лығы кәсіпкері.

Бұл ақпаратты мемлекет жүргізген 
ревизия қорытындысы растады. Ауыл 
шаруашылығы министрлігі ұлан-ғайыр 
астықты сақтау үшін к#к#ніс қойма-
ларын салуға және жаңғыртуға ба-
ғытталған тұтас кешенді жоспарды 
іске асырып жатқанын қайталаудан 
жалықпайды. Шынында, к#к#ніс сақ-
тағыштар, тіпті қарапайым қойма 

к#бейетін емес. Салдарынан былтыр 
жиналған к#л-к#сір астықтың үлкен 
бір б#лігі шіріп жатыр. 

Фермерлер Қазақстанда картоп 
#сіру рентабельді болмай бара жат-
қанына назар аудартады. Дүниежүзінде 
ауа райы қолайлы болса, егін шаруа-
шылығы технологиялары сауатты 
қолданылса, онда с#з болып отырған 
түйнекті алқаның шығымдылығы әр 
гектарынан 500-600 центнерден ай-
налады. Ал Қазақстанда жақсы #нім 
жиналды деген 2024 жылдың #зінде 
гектарынан орта есеппен 236 центнерден 
ғана келген. Бұл – дамыған елдер түгіл, 
ТМД к#леміндегі ең бір т#мен к#рсет-
кіш. Айталық, сұрапыл соғыс жүріп 
жатқан Украинаның азат аймақтарын-
да картоптың Ривьера сортының 

#нім ділігі – 450-550, Аризона, Раноми, 
Эсми сұрыптарында 600 центнерге 
дейін жеткен. 

�СІРУ ҚИЫН, ЖЕУ ОҢАЙ

Фермерлердің түсіндіруінше, картоп 
#сірудің #з қиындығы бар. Мысалы, 
оның арнайы техникалары біраз шы-
ғынды талап етеді. Соның ішінде 
Grimme картопотырғызғышының 
(картофелесажалка) бағасы шамамен 
5-10 миллион теңге аралығында. 
Заманауи картоп жинаушы комбайн 
құны 27-40 миллион теңге аралығында. 
Бұдан б#лек, топырақ #ңдеуші техника, 
трактор, тіркемелер керек болады.

Бұған жоғары сұрыпты тұқымдар 
бағасының күрт к#терілуі, судың 
жетіспеуі және тарифтерінің к#терілуі, 
#сімдікті зиянкестерден қорғау зат-
тарының, химикаттардың, тыңайтқыш-
тардың, жанар-жағармайдың қымбат-
тауы қосылды. Мұның сыртында 
жа ла қыны да жоғарылатуға мәжбүр: 

аграршылар тұрғындардың қара 
жұмысты ауырсынып, 200-300 мың 
айлыққа қызықпайтынына мұң шағады.

Эксперттердің есептеуінше, тұқым 
сатып алуға, жер #ңдеуге, дән себуге, 
тыңайтқыштар енгізуге, еңбекақы 
т#леуге және #нім жинауға кететін 
шығындар картоп алқабының 1 гек-
тарына орта есеппен 1 миллион теңгені 
құрайды. Егер әр гектардан 236 цент-
нерден #нім жиналса, онда картоптың 
1 центнерінің #зіндік құны осының 
#зінде 4,3 мың теңге (әр келісі 43 теңге) 
тұрады. 

Бұған сатып алынған техниканың, 
жанар-жағармайдың, түрлі алым-

салықтың және басқасының шы-
ғыстары, ауа райының қолайсызды-
ғынан, су жетіспеуінен, қуаңшылықтан 
болатын шығындар және басқасы 
қосылса, #зіндік құн екі есеге дейін 
ұл ғаюы мүмкін. Ал, жоғарыда айтыл-
ғандай, шетелдік жеткізушілер әлекедей 
жаланып, картоптың әр келісін 70 
теңгеден жеткізуге дайын отыр. 

Фермерлер Ресейдегі, Беларусьтегі 
аграршылар #з мемлекетінен #те ау-
қымды мемлекеттік қолдау к#ретін-
діктен, олармен тең дәрежеде бәсекелесе 
алмайтынын айтады. Қазақстанда 
ауыл кәсіпкерлері басқаны айтпағанда, 
ауыл шаруашылығы техникасын сатып 
алғаны үшін үлкен баж салығы мен 
утилизациялық алым т#лейді. Сал-
дарынан техника құны екі еседей 
қымбаттайды. 

ДЕЛДАЛМЕН КҮРЕС КҮШЕЙЕДІ

Шенеуніктер болса, проблемаға 
кешенді қа рау, терең бойлау ор   нына 

бар айыпты тағы делдалдарға жаба 
салуға әзір. Сауда және ин теграция 
бірінші вице-министрі Айжан Бижанова 
Ауыл шаруашылығы министрлігі, 
әкімдіктер, сауда желілері, әлеуметтік-
кәсіпкерлік корпорациялар #кілдерімен 
жиын #ткізді. Онда нарықты картоппен 
қамту және бағаны тұрақтандыру 
шаралары талқыланды. Ал мол астықты 
сақтайтын картоп қоймалары желісін 
кеңейту, субсидиядан жиі қағыла 
бастаған егіншілерге мемлекеттік 
қолдауды арттыру сияқты маңызды 
мәселелер тыс қалды. Айтылғаны – 
әкімдік #кілдері #з қалаларындағы ірі 
сауда желілерін, базарларды аралап, 
бағаны және бір қолға бес келіден 
артық сатылмауын бақылауы керек. 

Айжан Бижанованың айтуынша, 
еліміздегі ірі сауда желілері, оның 
ішін де Magnum, Small, Анвар және 
Дина фермерлерден 1,5 мың тонна 
картопты сатып алу үшін олармен 
тікелей келісімшарт жасауға дайын. 
Сонымен қатар сауда желілері тіпті 
#німді шаруашылықтан #здері алып 
кетуге әзір. Айтпақшы, жиында белгілі 
болғандай, әкімқаралар #зіне сеніп 
тапсырылған #ңірдегі тұрғындарының 
жыл сайын қанша к#лемде картоп 
тұтынатынын нақты білмейтін болып 
шықты. 

– Жергілікті әкімдіктер #з қажет-
тіліктерін, соның ішінде сауда желі-
леріне арналған к#лемдерді анықтап, 
нақты к#рсетуі қажет! Бұл нарықтағы 
сұранысты жылдам қанағаттандыру 
үшін маңызды. Сондай-ақ ауыл 
шаруашылығы #німдерін #ндірушілер 
мен сауда нүктелері арасында тығыз 
байланыс орнату #те маңызды, – деді 
бірінші вице-министр.

Сондай-ақ ол жүйеқұраушы базарлар 
мен сауда орындарына бақылауды 
қамтамасыз етуді маңызды санайды. 
А.Бижанова азық-түлік тауарларының 
бағасын қалыптастыру тізбегіне кіріп 
алып, #з үстемеақысын қосатын дел-
далдардың схемаларын тергеп зерттейтін 
#ңірлік комиссиялардың жұмысын 
күшейту міндетін қойды. Яғни, мемлекет 
«ревизорлары» мен #ңірлік комис-
сияларды жолға шығару арқылы 
қайтадан әкімшілік ресурсын іске 
қосып, нарыққа қол сұғып отыр. 

Айта кету керек, биылғы жыл 
басталғалы осы министрліктің Сауда 
комитетінің #ңірлік департаменттері 
#німсіз делдалдарды әшкерелеу мақ-
сатында 20 #ңірлік комиссия құрған. 
Соның нәтижесінде әлеуметтік маңызы 
бар #нім ретінде картоптың бағасына 
сауда үстемесін 15%-дан асырып 
жіберуге қатысты 49 заңбұзу шылық 
анықталды. Барлық факті бойынша 
тиісті әкімшілік жазалау шаралары 
қабылданады.

Сонымен бірге Сауда бірінші вице-
министрі фермерлермен жұмыс жүр-
гізуді, оларға картоп пен басқа #нім -
дерінің бастапқы босату бағасын не гізсіз 
к#теруіне жол бермеу мәселеле рін 
пысықтауды тапсырды. Басқаша 
айтқанда, Сауда министрлігінің ше-
неуніктері ауыл кәсіпкерлеріне түйілген 
жұдырығын к#рсетіп, қорқытып қойды. 

«Баға к#терілісімен» күрес аясында 
Сауда, Ауыл шаруашылығы министр-
ліктерінің жауапты шенділері ірі сауда 
желілерінің басшыларымен жеке-жабық 
кездесулер #ткізді. Мысалы, осы келіс-

с#здер нәтижесінде Астанадағы Small 
желісінде картоптың орташа бағасы 
280 теңгеге, ал Magnum желісінде 185 
теңгеге дейін т#мендеді. Сауда коми-
тетінің мониторингі бойынша Қа зақ-
станда картоптың орташа бағасы – 322 
теңге. 

«Жалпы, елдің барлық аймағындағы 
әлеуметтік дүкендерде, OКК серіктес  -
терінде картоптың к#лемі жеткілікті 
және нарықтағы бағадан т#мен. Ай-
мақтардың тұрақтандыру қорларында 
жинақталған картопты белсенді сату 
жалғасты. 2024 жылғы желтоқсаннан 
2025 жылғы 19 қаңтарға дейінгі аралықта 
қорларда жалпы к#лемі 85,4 мың тонна 
картоп болған. Оның 23,6 мың тон    насы 
сатылды. Соңғы 3 күнде шамамен 3 мың 
тонна картоп сатылды. Соның ішінде 
Алматыда – 300, Шым    кентте – 600, 
Түркістан облысында 300 тоннасы #тті. 
Тұрақ  тандыру қорла  рында бүгінде 60 
мың тонна картоп қалды», – деп 
хабарлады Сауда министрлігі.

ДАСТАРҚАННАН КАРТОП 
АРЫЛМАСЫН ДЕСЕК...

Картоп #ндірісі дамуы үшін 
фермерлер Үкіметтен субсидияны 
арттыруды сұрайды. Демеуқаржы 
керісінше, т#мендегелі тұр: биылдан 
бастап субсидияны тек 2 жыл қатарынан 
астығының к#лемін азайтпай, ұстап 
тұра алғандар алмақ. Диқандар қуаң-
шылық жаппай жайлай бастаған қазіргі 
заманда тұрақты #нім алып тұру күрделі 
екенін алға тартады. 

Сондай-ақ әр гектардан шығымды-
лықты арттыру үшін жоғары сапалы 
тұқым пайдаланылуға тиіс. Гербицид, 
пестицид, тыңайтқыштарды қажетті 
к#лемде құю да талап етіледі.

– Картоп #ндірісін цифрландыру 
маңызды. Біз «Баймырза-Агро 2018» 
сияқты картоп #сіретін серіктес те-
рімізбен бірге осы шаруашылықтың 
тиімділігін, еңбек #німділігін арттырып, 
#згеге үлгі болуға күш салудамыз. 
Мы салы, арнайы жүйе картоп егісі 
алқа бындағы пилотсыз машиналарды 
басқарады, операцияларға мониторинг 
пен бақылау жасайды. Harvest Eye 
арқылы дақылдың дамуы, түйнектер 
саны мен к#лемі, шығымдылығы 
туралы нақты деректерді шынайы 
уақыт режимінде алуға болады. Бұл 
климат дағдарысы жағдайында егін 
процесін сауатты басқаруға, орақ 
науқанын уақытында бастауға, с#йтіп 
#нім сапасын арттыруға мүмкіндік 
береді, – деді германиялық техника 
брендінің к#к#ніс жабдықтарын сату 
б#лімінің басшысы Сұлтан Қабкешов.

DirectFarm орталығы сарапшы-
ларының айтуынша, қазіргі кезде 
әлемде чипс қытырлақтарын #ндіруге 
арналған картоп сұрыптарына сұраныс 
жоғары. Картоптың кәдімгі «асханалық 
сорттарынан» олар құрамындағы 
крахмалы және редукцияланатын 
қанты к#лемімен ерекшеленеді. Бұл 
сұрыптарға Леди Розетта (Lady Roset-
ta), Леди Клэр (Lady Claire), Saturna, 
Ventana және #згесі жатады. 

Сондай-ақ «фри картобын» жасауға 
арналған сұрыптар нарығы да қарқынды 
#сіп келеді. Қуырылған картоп таяқ-
шаларын жасауға қарапайым картоп 
емес, Анна Патшайым (Queen Anne), 
Маделина (Madeleine), Madeira, Red 
Lady, #зге сұрыптары пайда ланылады. 

Euronews хабарлауынша, бірқатар 
еуропалық мемлекет, әсіресе, Румыния 
фермерлері табысы аздығы салдарынан, 
қарапайым картопты егуден бас тарта 
бастады. 

– Шығынының #сіп кетуі кесірінен, 
картоп егуден бойын аулақ салған фер-
мерлердің саны артып барады. Тұ қымның 
құны соңғы жылдары 2 есе ленді. Жұмыс 
күші де барған сайын қымбат және 
қолжетімсіз бола түсті. Соның кесірінен 
картоп #ндірісінің қысқаруы жалғасты. 
Е у р о о д а қ т ы ң  б ү к і л  к а р т о п 
фермаларының үштен бірі жалғыз 
Румынияда орналасқан. Ұлттық 
статистика институтының дере гінше, 
2024 жылы Румынияда картоп #ндірісі 
соңғы 8 жылдағы ең т#мен к#рсеткішке 
құлдырады, – деді Euronews.

Бұл ретте Румынияда былтырғы 
2024 жылы шығымдылық әр гектардан 
небәрі 140,8 центнерден айналған. 
Құрғақшылық пен аптап ыстық ахуалды 
ауырлатып жіберді. Еуропадағы ең 
«картопты» елде т#л #ндірісі ішкі 
сұранысының жартысын ғана #тейді. 
Еуроодақта бұл дақыл егістігінің 70%-
дайы небәрі 5 елде – Румыния, 
Франция, Польша, Нидерланд пен 
Бельгияда шоғырланған. 2000-2023 
жыл аралығында Еуропада картоп 
#ндірісі ғаламат 27,9 млн тоннаға 
кеміген. Демек, #ндірістің үштен 
бірінен астамы (36,7%) жойылды.

Бұлай бара берсе, Қазақстанда да, 
әлемде де картоп қат #німге айналып, 
қарапайым халықтың ас мәзірінен 
шығып қалуы ықтимал.

 Жаңа жыл басталғалы тосыннан картоп тапшылығы туындады. 
Ірі қалаларда бір қолға 5 келіден артық сатпауға қатысты қатаң шектеу 
енгізілді. Жұртшылық сол бес келінің өзін таппай сенделді. 
Шенеуніктер картоп қоры ішкі қажеттілікті толық қамтамасыз 
етуге жеткілікті екенін мәлімдеді. Фермерлер мен 
саудагерлер бұл мәлімдемемен келіспейді. Проблеманың 
өрісі кең болып шықты. Бүкіл әлемде картоп жетіспеу-
шілігі күшейген.

ҚАПҚАП
КАРТОП

Қазақстанда жақсы өнім 
жиналды деген 2024 жылдың 
өзінде гектарынан орта есеппен 
236 центнерден ғана келген. 
Бұл – дамыған елдер түгіл, 
ТМД көлеміндегі ең бір төмен 
көрсет кіш.
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ӨЗЕКТІ

– Мұның бәрі тек ұсыныс және оны 
барлығы бірдей қолдап отырған жоқ. 
Дегенмен бұл бастама орынды к�рінеді. 
Айта кету керек, Экономика министрлігі 
жаңа Салық кодексін қабылдауды талап 
етіп отырған жоқ, керісінше салық рефор-
масына жан-жақты, салмақты к�зқарас 
ұсынуда. Қазір сарапшылар қауымдас-
тығымен бірлесіп, ұсыныстарды талқылап 
жатыр. Осыдан кейін құжаттар талдау 
үшін мемлекеттік органдарға жіберіледі. 
Мемлекеттік органдардың мақұлдауынан 
кейін бұл жоба Мәжілісте қаралып, одан 
кейін Президенттің бекітуіне жіберіледі. 
Ұсыныстардың негізгі бағыты – кейбір 
салық м�лшерлемелерін қайта қарау және 
оларды ішінара к�теру. Атап айтқанда, 
кейбір салаларға, соның ішінде ойын 
бизнесіне арналған корпоративтік табыс 
салығын (КТС) арттыру ұсынылуда. 
Сон дай-ақ қосылған құн салығын (ҚҚС) 
к�теру және оның шекті м�лшерлемесін 
қайта қарау мәселесі қарастырылуда. Бұл 
шаралар елдің бюджетін нығайтып, оны 
тұрақты дамытуға қажетті жағдай жасауға 
бағытталған, – деді Расул мырза.

Сонымен қатар қаржыгердің айтуынша, 
ведомство �кілдері «даму бюджеті» деп 
аталатын арнайы бағытты қалыптас тыру-
дың маңыздылығын атап �ткен. «Қуатты 
экономикалары бар елдерде оның үлесі 
шамамен 20%-ды құраса, Қа зақстанда 
бұл к�рсеткіш небәрі 6%-ға тең. Қазіргі 
жағдайда бюджет негізінен қолданыстағы 
инфрақұрылымды ұстап тұруға бағытталуда: 
к�пірлерді ж�ндеу, энергетика нысан-
дарындағы апаттардың алдын алу және 
басқа да міндеттер. Ал жаңа жолдар салу, 
жылу электр стансаларын жаңғырту және 
басқа стратегиялық жобаларды іске асыру 
үшін қаржыны едәуір к�бейту қажет», – 
деп түсіндірді сарапшы.

Оның с�зіне сенсек, қазіргі Салық 
кодексін түбегейлі �згерту керектігі – 
айқын к�рініп тұрған мәселе. Оның 
құры л ымында к�птеген түзету, арнайы 
салық режимдері мен кейбір әділетсіз 
ережелер жинақталып қалған. Жаңа кодекс 
бұл кемшіліктерді жоюға, барлық салық 
т�леушілерге тең жағдай жасауға, сон-
дай-ақ әлеуметтік осал топтарға жеңіл-
діктер қарастыруға бағытталуға тиіс.

Алайда бұл �згерістер тек салықтармен 
шектелмейді, олар мемлекеттік шығындарға 
да қатысты болмақ. Бюджет шектеулі 
жағдайда шығындарды да оңтайландыру 
қажет болады. Расул мырза жиында 
ықтимал шаралардың бірі ретінде мем-
лекеттік аппаратты қысқарту мәселесі 
талқыланғанын айтты. Оның ойынша, 
қазіргі заманғы технологиялар мен 
жасанды интеллекттің енгізілуі к�птеген 
процесті автоматтандыруға мүмкіндік 
береді. Дегенмен мұндай реформалардың 
әлеуметтік салдарын ескеру маңызды. 
Қар жыгер: «Мемлекеттік қызметтен 
кет кен адамдарды жаңа жағдайға бейімдеу 
үшін қайта даярлау бағдарламаларын 
ұйымдастырып, оларға жаңа мамандықтар 
алуға к�мектесу қажет», – деп бұл бастама-
ның салдарына да үңілуге шақырды.

ЖЫЛДАР БОЙЫ 
ҚОРДАЛАНҒАН М�СЕЛЕ

Asyl Niet ҚБ тең т�рағасы және Салық 
альянсының мүшесі Жанар Сүлейменова 
ҚҚС 20%-ға дейін к�теруге қатысты 
екіұдай ой айтты. Ол бұл бастама мәселенің 
шешімі ме, әлде дағдарысты тереңдету 
ме деген сауалға жауап бере отырып:

– ҚҚС м�лшерлемесін 20%-ға дейін 
к�теру және тіркеу шегін 15 миллион 
тең геге дейін т�мендету шешімі қоғамда 
қызу пікірталас тудырды. К�пшілік бұл 
қадамды Үкіметтің бюджет тапшылығын 

Алайда Қазақстанда мұндай есептеулер 
жүргізілмеген, бұл мәселенің нақты ауқы-
м ын түсінуді қиындатады» – дейді ол. 

2022 жылы Үкімет ҚҚС бойынша 
міндетті тіркеу шегін 30 мың АЕК-тен 
20 мың АЕК-ке дейін т�мендетуге шешім 
қабылдады. Жанар Сүлейменова бұл 
�згерістердің әсері бірден байқалғанын 
атап �тті.

«Мен есептеулер жүргізе келе мынадай 
картинаны байқадым: ҚҚС жинақтары 
айтарлықтай �сті: 2022 жылы 51%-ға 
және 2023 жылы тағы 34%-ға �сіп, рекорд-
тық 5,67 трлн теңгеге жетті. Алайда 2024 

отырып, жүйелік �згерістер қажет. Сарап-
шы жедел қабылданған шешімдердің тек 
қысқамерзімді нәтижеге ие болатынын 
және негізгі мәселелерді шешпейтінін 
алға тартты.

– Добровичтің 2000-2017 жылдар 
аралығындағы ЕО елдеріне жүргізген 
ғылыми зерттеуіне сүйенсек, ҚҚС 
айырмасы ЖІJ-нің 1,8%-дан 3,6%-на 
дейінгі аралығында болуы салық т�леуден 
жалтару деңгейінің жоғары екенін к�р-
сетеді. Бұл Қазақстандағы ҚҚС жүйесін 
қайта қарау қажеттілігін айқындайды. 
Үкіметтің ҚҚС-тің айналым салығына 
айналғанын және шағын және орта 
бизнестің тиімді ставкасы 3,3%-дан әлде-
қайда жоғары екендігін мойындауы – бұл 
оң қадам. Бірақ ҚҚС м�лшерлемесін 
к�теріп, тіркеу шегін т�мендету ұсынысы 
экономика дағдарысқа жақындаған, 
халықаралық тұрақсыздық жағдайында 
жақсы ойластырылмаған шешім, – дейді 
ол.

Салық альянсының мүшесі Жанар 
ханым ҚҚС жүйесінің кемшіліктері ұзақ 
уақыт бойы және терең зерттелгенін 
ескеру маңызды екенін айта келе, ком-
паниялардың ҚҚС тіркеу шегін асырмау 
үшін �суін әдейі шектейтін «үймелену» 
әдісін қолдануы мүмкін деп атап 
�тті.

«ҚҚС шектік м�лшерін азайту 
экономикалық �суге шектеу қоятын әсері 
бар. Jйткені олар бизнесті кеңейту және 
инновацияларға кедергі жасайтын тос-
қауылдар құрады. Бұл жағдайда бізге 
қажетті реформалардың бірі, менің 
ойымша, Ұлыбритания мен Оңтүстік 
Корея сияқты елдерде сәтті қолданылатын 
ҚҚС (fl at-rate VAT scheme) жүйесін енгізу. 
Бұл модель Ресейде 2025 жылдан бастап 
енгізілді, оны ҚҚС м�лшері 2019 жылы 
18%-дан 20%-ға дейін к�терілгеннен 
кейін туындаған қиындықтарға жауап 
ретінде қарастыруға болады. Ресей билігі 
шағын және орта бизнеске салық 
ауыртпалығын жеңілдету және жүйенің 
ашықтығын арттыру қажеттілігін түсінген 
шығар», – дейді Ж.Сүлейменова.

Оның айтуынша, Ресей Федерация-
сының Салық кодексінің 164-бабының 
8-тармағына сәйкес, 2025 жылдың 
1 қаңтарынан бастап жеңілдетілген салық 
жүйесін қолданатын салық т�леушілер 
үшін арнайы т�мендетілген ҚҚС ставка-
лары енгізіледі. Ең бастысы: ҚҚС – бұл 
жанама салық, оны Қазақстанның әрбір 
азаматы т�лейді. Оның к�терілуі инфля-
цияның �суіне және жалпы тұтынудың 
қысқаруына әкеліп соғады. Бұл �з 
кезегінде, экономикалық �су қарқынын 
баяулатып, жұмыспен қамтуды т�мендетеді 
және �мір сүру деңгейіне теріс әсер етеді. 
Сондай-ақ к�птеген зерттеу ҚҚС-тің 
к�терілуі елдегі теңсіздіктің артуына 
ықпал ететінін және әлеуметтік жіктелуді 
күшейтетінін к�рсетеді.

Жалпы, мемлекеттік органдардың 
қазіргі бастамалары экономикалық 
саясаттағы шикіліктердің бар екенін 
к�рсетеді. Сарапшылардың пікірінше, 
бұл терең және жүйелі �згерістерді жүзеге 
асыру қажет деген с�з. 

«Біз әрдайым фискалдық саясат 
экономикалық реформалардың кешенді 
нәтижесі болуы керек деп айтатынбыз. 
Мәселелерді оның негізінен, түп-тамыры-
нан бастап, тұрақты және ойластырылған 
экономикалық модель қалыптастыру 
арқылы шешуі керек. Алдымен қандай 
экономикалық модель құратынымызды: 
нарықтық мемлекет пе, әлде әлеуметтік 
пе соны анықтап алсақ. Содан кейін 
экономика құрылымын қарастыру қажет: 
қандай салалық модельді құруды к�здеп 
отырмыз, қандай меншік түрі басым 
бол а тынын – жеке немесе мемлекеттік 
және кімдерді қолдауды жоспарлаймыз 
– отандық немесе шетелдік инвесторларды. 
Осы негізгі мәселелерді шешкеннен 
кейін, ғылыми-техникалық, сыртқы 
экономикалық, инвестициялық және 
ақша-кредиттік саясатты қалыптастыруға 
к�шуге болады», – дейді Салық альян-
сының мүшесі.

Сарапшы �з с�зін қорытындылай 
келе, Қазақстанда нарықтық экономи-
каның заңдылықтары шектеліп жатқанына 
назар аудартты. Оның айтуынша, мемлекет 
бизнесте де, реттеуде де тым белсенді 
р�л атқарып отыр. «Бұл нарықтық меха-
низмдерді тұншықтырып, олардың �з-
геріс терге тез бейімделу мүмкіндігін 
жоқ қа шығарады. Міне, осы жерде жүйелі 
проблемалардың түбірі жатыр, оларды 
ойластырылған, дәйекті реформалар 
арқы лы шешу қажет», – дейді маман.

Еліміздегі бюджет 
тапшылығы мәселесі 

өзектілігін жойған жоқ. Әсіре-
се, мемлекеттік шығыстардың артуы 
мен салық түсімдерінің жеткіліксіздігі 

күн тәртібінен түсер емес. Экономистер 
мен сарапшылар бұл мәселені шешу үшін 
салық жүйесіне нақты өзгерістер енгізуді 

ұсынуда. Соның ішінде ҚҚС мөлшерін 20%-ға 
көтеру, тіркеу шегін төмендету және салықтық 

жеңілдіктерді қайта қарау сияқты шаралар ұсынылды. Алайда 
бұл шаралардың әсері тек қысқамерзімді нәтиже беруі мүмкін, 

себебі олар жүйелі өзгерістерді қажет ететін экономикалық 
дағдарысты тереңдетуі ықтимал. AIQYN газеті осы мәселе-
лердің экономикалық тұрақтылыққа әсері, салық жүйесін-

дегі өзгерістердің нәтижелері және оларды шешу жолдарын 
талқылау мақсатында сарапшылармен тілдескен болатын.

Кәмила ДҮЙСЕН

ҚҰТҚАРА МАҚҰТҚАРА МА
АУҚЫМДЫ БАСТАМА

ҚОЛҒА АЛЫНБАҚ

Мысалы, жақында Премьер-Министр 
Олжас Бектенов экономика және кәсіп-
керлік саласындағы сарапшылар қауым-
дастығының �кілдерімен кездескен еді. 
Жүз де суде к�птеген қазақстандық сарап-
шылар, түрлі қауымдастықтың басшылары, 
экономистер, бизнесмендер, қаржыгерлер 
және басқалар қатысты. Солардың қа-
тарында болған NAC Analytica корпора-
тивтік қорының басқарма т�рағасы, 
қаржыгер Расул Рысмамбетовтің пікірінше, 
негізгі мәселелер жаңа кодекстерге 
ұсынылған түзетулермен байланысты еді.

– Pрине, қазір бізде кішігірім дағдарыс 
бар екені құпия емес. Бұл экономикалық 
дағдарыс емес, негізінен бюджетке 
қатысты мәселе. Мемлекет табысын 
арт тырудан г�рі к�п шығынданып жатыр. 
Мұның себебі неде? Ең бастысы – 
әлеуметтік шығындардың �суі. Екінші 
орында – пайда әкелмейтін жобаларға 
инвестиция салу және тағы басқа 
мәселелер. Негізінде, бұл – кез келген 
ел немесе компания үшін �зекті мәселе: 
шығындар к�п, ал табыс аз. Біздің де 
проблемамыз осы, – дейді ол.

Осыған байланысты Экономика 
министрлігі маңызды бастама ұсынған. 
Қазір Салық кодексі қайта қаралып жа тыр. 
Естеріңізде болса, былтыр Президент осы 
кодексті мақұлдамай, бір жылға шегерген 
еді. Ол кезде Мемлекет басшысы: «Pлі де 
толықтырулар қажет», – деген болатын.

Қаржыгердің с�зінше, министрлік 
мына мәселені алға тартып отыр: Қазақстан 
азаматтарын әлеуметтік қолдау, инфра-
құрылымды дамыту және болашаққа 
ин вестиция салу үшін салықтық және 
бюджеттік жүйені қайта қарау қажет. Бұл 
тек салықтарды к�теру деген с�з емес. 
Мұнда кешенді оңтайландыру шаралары 
керек: мәселен, тиімсіз шығындарды 
қысқарту, бюджеттегі артық баптарды 
жою және экономикалық тұрақтылықты 
қамтамасыз ететін жаңа шешімдер іздеу 
және тағы басқа.

Сонымен қатар сарапшы елде соңғы 
уақытта салықтық жеңілдіктердің әсерінен 
белең алған «Салықтық офшор» секілді 
ұғымға тоқталып �тті. 

– Мысалы, бір кеңседе к�ршілес 
отыр ған екі компания екі түрлі салықтық 
жағдайда жұмыс істеуі мүмкін. Біреуі �з 
қызметін бірнеше шағын заңды тұлғаларға 
б�ліп, бар-жоғы 3% салық т�лейді, себебі 
формалды түрде шағын бизнес саналады. 
Ал екіншісі адал әрі ашық жұмыс істеп, 
жалпы салық режиміне байланысты 
20%-дан астам салық т�леуге мәжбүр, – 
дейді Р.Рысмамбетов.

Мәселенің түйіні – әділеттілік. Мұндай 
салықтық артықшылықтарды пай-
даланатын компаниялар бәсекеде жеңіп 
шығады, дегенмен олардың әрекеттері 
заңға қайшы емес. Осы теңсіздікті жою 
үшін Экономика министрлігі бірнеше 
мәселе к�терген. Біріншіден, осындай 
салықтық схемаларды шектеу. Екіншіден, 
кейбір салықтарды к�теру қарастырылуда. 
Бірақ сонымен қатар еңбекақы т�леу 
қорына түсетін салық жүктемесін азайту 
к�зделген. Бұл дегеніміз – жұмыс 
берушілер мен қызметкерлер жалақыдан 
аз салық т�лейді, бұл халық табысының 
�суіне және еңбек жағдайының жақсаруына 
ықпал етуі мүмкін.

ҚҰН САЛЫҒЫ
ҚИЫНДЫҚТАН??

тек салық т�леушілердің есебінен шешуге 
тырысқан әрекеті деп қабылдауда. Алайда 
жүйелік дағдарыс себептерін жоюдың 
орнына билік қысқамерзімді шешімдерді 
таңдап отырғандай, оның салдары екіұдай 
болуы мүмкін, – деді.

Сарапшының с�зінше, Қазақстандағы 
бюджет тапшылығы жаңа мәселе емес. 
Ол жылдар бойы жинақталып, әсіресе 
2018 жылғы 12 триллион теңгеден 2024 
жылы 25 триллион теңгеге дейін жеткен 
мемлекеттік шығындардың күрт �суі 
жағ дайды одан әрі ушықтырып отыр. 
2023 жылы Ұлттық қордан алынған қара-
жат к�лемі рекордтық 5,4 триллион 
тең геге жетсе, 2024 жылы бұл к�рсеткіш 
5,6 триллион теңгеге дейін �сті.

– Бюджет тапшылығы мәселесін екі 
бағытта шешу қажет екені анық. Жауап-
кершілік тек халық пен бизнеске емес, 
сондай-ақ мемлекеттің �зіне де жүктелуге 
тиіс. Шығындарды оңтайландыру арқылы 
ғана бұл мәселені түбегейлі шешуге бола-
ды. Мұндай кешенді шараларсыз кез 
келген фискалдық шара уақытша шешім 
болып қала бермек. АЛ ҚҚС-на оралсақ, 
Үкіметтің асығыс шешімдер қабылдап, 
экономикалық теорияның негізгі қағидат-
тарын ескермейтіні таң қалдырады. ҚҚС 
– ең күрделі салық түрлерінің бірі. ҚҚС 
жүйесінің тиімділігі к�бінесе VAT Gap 
(ҚҚС айырмасы) к�рсеткіші арқылы 
�лшенеді. Бұл айырма салық заңнамасын 
толық сақтаған жағдайда жиналуы мүмкін 
ҚҚС сомасы мен бюджетке нақты түскен 
қаражат арасындағы айырмашылықты 
к�рсетеді, – деді Ж.Сүлейменова.

Сарапшы маман VAT Gap тек к�рсеткіш 
емес, салықтық әкімшілендіру тиімділігінің 
маңызды индикаторы екенін жеткізді. 
«Салықтық бұзушылықтарды азайта алған 
жағдайда, бұл к�рсеткіш бюджет қандай 
қосымша кіріс алатынын анықтап береді. 

жылы құлдырау басталып, алымдар 5,1 
трлн теңгені құрады, бұл шекті т�мен-
детудің қысқамерзімді сипатын к�рсетуі 
мүмкін. ҚҚС айырмасына қарап (VAT 
Gap) бұл динамиканы растауға болады. 
2023 жылы бұл к�рсеткіш ЖІJ-нің 2,73%-
на дейін т�мендеді, ал 2021 жылы ол 
4,2%-ды құрады. Бұл жақсы дегенімен, 
уақытша к�рсеткіш. Jйткені алдын ала 
бағалаулар бойынша, ҚҚС алшақтығы 
2024 жылы тағы 3%-дан асады. Алайда 
нақ ты сандар осы жылдың ЖІJ дерек-
терінің болмауына байланысты әлі белгісіз. 
Бұл �згерістер тек уақытша нәтиже бере-
тінін және жүйелік мәселелерді шешпей-
тінін тағы бір рет к�рсетеді», – деген 
Жанар ханым �з ойын ортаға салды.

ТЕРЕЗЕНІ ТЕҢЕСТІРЕР 
«Т�ЖІРИБЕ»

Сонымен қатар Жанар Сүлейменова 
шекті т�мендетіп, м�лшерлемені к�теру 
жеткіліксіз дейді. Барлық аспектіні ескере 

Қазіргі Салық кодексін түбегейлі өзгерту 
керектігі – айқын көрініп тұрған мәселе. 
Оның құры л ымында көптеген түзету, арнайы 
салық режимдері мен кейбір әділетсіз 
ережелер жинақталып қалған. Жаңа кодекс 
бұл кемшіліктерді жоюға, барлық салық 
төлеушілерге тең жағдай жасауға, сондай-ақ 
әлеуметтік осал топтарға жеңіл діктер 
қарастыруға бағытталуға тиіс.
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«Келешек» бірыңғай ерікті жи нақ таушы жү-
йесі бұл қазақстандықтардың көпшілігінің 
ақшасын үнемдеу және балаларын жоғары 
біліммен қамтамасыз ету үшін жақсы жағдай 
жасауға бағыт талған мемлекет тарапынан 
қолдау көр  сету шарасы.

Наурызбек 
САРША

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев былтырғы Жолдауында еліміздегі 
бес жастан асқан балаларға арналған 
«Келешек» атты бірыңғай ерікті жинақтау 
жүйесін енгізуді тапсырды. Жолдауда: 
«Еліміздегі демографиялық &сім білімге 
деген сұранысты арттырады. Мемлекеттің 
білім саласына қатысты жұмысында 
тұтастық, яғни жүйе жоқ. Тіпті, &зара 
байланыс жоқ деуге болады. Сондықтан 
бес жастан асқан балаларға арналған 
«Келешек» атты бірыңғай ерікті жинақтау 
жүйесін енгізуді тапсырамын. Бұл бағ-
дарламада мемлекет тарапынан ұсыны-
латын бастапқы білім беру капиталы, 
жыл сайынғы мемлекеттік сыйақы және 
инвестициялық табыс қарастырылуы 
тиіс. Осы жинақ пен «Ұлттық қор – 
 ба ла ларға» жобасының қаражаты қо-
сыл ғанда жас ұрпақтың сапалы білім 
алуы на мүмкіндік туады», – деді. Ал 
жуыр да, нақтылап айтсақ, 10 қаңтар 
күні, Прези дент «Келешек» мемлекеттік 
білім беру жинақтау жүйесіне қатысты 
заңға қол қойды.

ЖИНАҚТАУ ЖҮЙЕСІ ҚАНДАЙ 
ҚАЖЕТТІЛІКТЕН ТУЫНДАДЫ?

2023 жылы сол кездегі Премьер-Ми-
нистр 8лихан Смайыловтың т&раға-
лығымен &ткен Мемлекет басшысының 
Сайлауалды бағдарламасы мен Жолдауын 
іске асыру ж&ніндегі республикалық 
штаб отырысында «Келешек» бірыңғай 
ерікті жинақтау жүйесін енгізу ж&ніндегі 
шаралар қаралған болатын. Штаб 
отырысында Ғылым және жоғары білім 
министрі Саясат Нұрбек бала туу к&р-
сеткішінің к&беюіне байланысты 

болашақта білім беру жүйесіне түсетін 
жүктеменің едәуір артатынын атап &тіп, 
бүгінде мемлекеттік білім беру тапсырысы 
мектеп түлектерінің 40%-дан астамын 
гранттармен қамтуға мүмкіндік беретінін, 
алайда қолданыстағы тәсілдер сақталса, 
2040 жылға қарай бұл к&рсеткіш шамамен 
15%-ға дейін қысқаратынын айтқан 
бо ла тын. Осыған байланысты Мемлекет 
басшысының Жолдауын орындау аясында 
азаматтарға жоғары білімді қолжетімді 
етудің қосымша тетігі ретінде қолда-
ныстағы қолдау шараларын біріктіретін 
«Келешек» бірыңғай ерікті жинақтау 
жүйесін әзірлеу басталды.

Қандай қажеттіліктен туындады 
деген сұрағымызға келсек, 8лихан Сма-
йыловтың мына бір с&зі соған жауап 
болардай. Мәселен, соңғы 6 жылда 
университеттерде оқуға арналған гранттар 
саны іс жүзінде екі есе &сті. «Биыл (2023 
жыл) 73 мыңнан астам грант (бакалавриат) 
б&лінді, 2017 жылы б&лінген гранттар 
са ны 38 мыңнан астам болған. Сондай-
ақ үш жыл ішінде бір білім алушыға 
жұм салатын қаражат к&лемі 2019 жылғы 
420 мың теңгеден 2023 жылғы млн 
теңгеге дейін екі есе &сті», – деген ол 
со нымен қатар бүгінге дейін туу к&рсет-
кішінің &суін ескере отырып, 2040 жылға 
қарай 18 жастағы қазақстандықтар саны 
айтарлықтай &седі деп күтілетінін, бұл 
ретте гранттар санын арттыру олардың 
к&бін жоғары біліммен қамтуға мүмкіндік 
бермейтінін атап &ткен болатын.

«ҰЛТТЫҚ ҚОР – БАЛАЛАРҒА» 
МЕН «КЕЛЕШЕКТІҢ» 
АЙЫРМАСЫ НЕДЕ? 

Мемлекет басшысының «Ұлттық 
қор – балаларға» бастамасы да бар екені 
мәлім. Ал енді осы екі бағдарламаның 
айырмашылығы мен ерекшеліктері 
қандай? 

«Келешек» бірыңғай ерікті жи нақ-
таушы жүйесі бұл қазақстандықтардың 
к&пшілігінің ақшасын үнемдеу және 
балаларын жоғары біліммен қамтамасыз 
ету үшін жақсы жағдай жасауға бағыт-
талған мемлекет тарапынан қолдау к&р-
 сету шарасы. Жүйенің негізгі мақсаты – 
әр түрлі к&здерден (ата-ана, сақтандыру 
компаниясы, мемлекет) түсетін қаражатты 
бірыңғай жинақтаушы жүйесіне жинақтау 
және әрбір баланың жоғары оқу орнына 
түсу жасына қарай жоғары білім алуды 
қолжетімді ету. Бір айта кетерлігі, осы 
Ұлттық қор мен «Келешек» бірыңғай 
ерікті жинақтау жүйесінде жиналған 
балалардың қаражатын біріктіріп, 
болашақта оқуға немесе баспанаға жұм-
сауға болады. Бұл туралы Ғылым және 
жоғары білім министрі Саясат Нұрбек 
айтқан еді. 

«Бұл екеуі – екі түрлі бағдарлама. 
Бірақ бұл ақша оқуға түскен кезде бірігіп 
кетеді. «Келешек» бағдарламасына тоқ-
талсақ, қазіргі таңда заңға &згеріс енгізіліп 
жатыр. Сол себепті де қаражат тың қай 
банк арқылы берілетіні әлі нақтыланған 
жоқ. Бірақ банктерді таңдауда сенімді 
әрі қаржылай тұрақты банктерге 
басымдық берілетіні анық. Осы жылдан 
бастап кез келген ата-ана банктерге 
ба рып, арнайы қорғалған есепшоттар 
аша алады. Ол жерге ең аз дегенде 
1 АЕК к&лемінде – 3 450 теңге қаражат 
түсіп отырады. Бұл қаражат бала оқуға 
түскен уақытқа дейін жиналатын болады. 

Ата-аналар «Келешек» бағдарламасы-
мен жинаған ақшасы мен Ұлттық қор-
да жиналған ақшаны сол кезде бірікті-
ріп, баланың білім алуына жұмсай 
ала ды. Ал егер бала грант алатын болса, 
бұл қаражатты баспана сатып алуға 
жұмсай алады немесе оны бауыры ның 
оқуын т&леуге қалдыра алады. Бұл қа-
ра жат ты жинаудағы басты мақсат – 
балалардың жоғары білім алуына жағдай 
жасау», – деді Ғылым және жоғары білім 
министрі. Сондай-ақ министр елімізде 
болашақта гранттар саны &згеріп немесе 
азаюы мүм кін екендігін, сол себепті 
қол данысқа ен гізілгелі отырған бағ дар-
лама ата-ана ларға мемлекеттік грантқа 
сенім артпай, баланың оқуына алдын 
ала ақша жинауға мүмкіндік беретіндігін 
айтқан еді. 

БІЛІМГЕ ҚҰЙҒАН ҚАРЖЫ
Бұл ретте біз ҒЖБМ Қоғаммен бай-

ланыс департаментінің директоры Олжас 
Беркінбаевпен байланысуды ж&н к&рдік. 
Ол «Келешек» негізгі моделі Мемлекеттік 
білім беру жинақтау жүйесі (МБЖЖ) 
аясында жүзеге асырылып жатқанын, 
2013 жылдан бастап 63 мыңнан астам 
банктік салымдар мен 2,5 мың сақтандыру 
келісімшарты ашылғанын атап &тті. 

– «Келешек» жүйесінің тартымды-
лығын арттыру мақсатында мемлекет 
тарапынан ағымдағы күнтізбелік жылы 
5 жасқа толған балаларға бастапқы білім 
беру капиталы ретінде 60 АЕК (221 520 

теңге), ал жетім балаларға 120 АЕК 
(443 040 теңге) м&лшерінде қаражат 
б&лінуі к&зделген, сондай-ақ жыл сайын 
5-7% м&лшерінде мемлекеттік сыйақы 
т&ле нетін болады. Сонымен қатар 
«Келешек» ата-аналардың балалардың 
білім алу бағытын анықтауға қатысуын 
к&здейді және сол арқылы ақша жинақтау 
мәде ниетін қалыптастырады. Келешек 
шоттарын Екінші деңгейдегі банктерде 
және балаларға арналған Мемлекеттік 
білім беру жинақтау жүйесі қатысушылары 
болып табылатын сақтандыру компания-
ларында ашуға болады. Осыған бай-
ланысты ата-аналар шот ашқаннан 
кейін жыл сайын ең т&менгі м&лшерде 
жарна енгізуге міндетті: әлеуметтік осал 
санаттағы балалар үшін – 12 АЕК, ал 
қалған балалар үшін – 24 АЕК. 

Заңнамалық негізде банктердің ең 
т&менгі сыйақы м&лшері белгіленеді. 
Мәселен, мерзімі 1 жылға дейінгі салым-
дар бойынша базалық м&лшерлемеден 
200 базистік пунктке т&мен емес (-2%) 
(мысалы, егер ҰБ-ның базалық м&лшер-
лемесі 15% болса, жылдық тиімді м&л-
шер леме 13%-дан т&мен болмауға тиіс), 
ал мерзімі 1 жылдан асатын салымдар 
бойынша 300 базистік пунктке т&мен 
емес (-3%) м&лшерінде (мысалы, егер 
ҰБ базалық м&лшерлемесі 15% болса, 
жылдық тиімді м&лшерлеме 12%-дан 
т&мен болмауға тиіс). Сонымен бірге 
бұл салымдардағы қаражат Қазақстанның 
депозиттерге кепілдік беру қоры арқылы 
сақтандырылған, ал сақтандыру т&лем-
дерінің сомасы Сақтандыру т&лемдеріне 
кепілдік беру қоры арқылы кепілден-
дірілген, – дейді ол. 

«Ал егер бала білім грантына ие болса 
ше?» деген сауалымызға департамент 
директоры: «Мектепті аяқтағаннан кейін 
жинақталған қаражатты елдегі немесе 
шетелдегі колледждер мен жоғары оқу 
орындарында білім алуға пайдалануға 
болады. Егер грантқа қол жеткізілсе, 
жинақталған қаражатты басқа білім 
алуға, үшінші тұлғаға аударуға, жинақ-
тауды жалғастыруға, тұрғын үй алуға 
немесе білім туралы құжатты ұсыну 
шартымен жинақталған қаражатты алуға 
болады. «Келешек» жинақтау моделі 
бо йынша актуарлық есептеулерге сәйкес, 
18 жасқа дейінгі (13 жыл) жинақтар: 
- жылына 12 АЕК (44 304 теңге) жарна 
болғанда – 5,2 млн теңге; - жылына 24 
АЕК (88 608 теңге) жарна болғанда 8,2 
млн теңге болады. Орташа алғанда бір 
гранттың құны жылына 1 млн теңгені 
құрайды. Осылайша, ата-аналардың 
жи нақтаған қаражаты, мемлекет тарапы-
нан берілетін бастапқы білім беру капи-
талы, жыл сайынғы мемлекеттік сыйақы, 
банктердің сыйақысы түріндегі инвес-
тициялық кіріс, сондай-ақ «Ұлттық қор –
балаларға» жобасы аясында қалып тасқан 
жинақтар сапалы білім алуға немесе 
тұрғын үй жағдайын жақсартуға мүмкіндік 
береді. Осыған байланысты мақсатты 
бағытқа қол жеткізгеннен кейін – білім 
алу (Техникалық және кә сіптік білім 
немесе Жоғары оқу ор нының дипломы), 
жинақ иесі «Ұлттық қор – балаларға» 
жобасы үлгісінде тұр ғын үй жағдайын 
жақсартуға жинақталған қаражатты 
аудару құқығын пайдалана алады», – деп 
жауап берді.

Бұл жүйенің тағы бір артықшылығы, 
білім беру жинақтаушы сақтандыру 
шарты бойынша сақтандыру қорға-
ныстарының болуы. Яғни, қаражаттарды 
жинақтаушы ата-анамен күтпеген жағ-
дайлар болған жағдайда (1 немесе 2 
топтағы мүгедектік, нәтижесінде еңбекке 
қабілеттілігін жоғалту немесе қайтыс 
болу) шарт бойынша сақтандыру жар-
налары тоқтатылады, бірақ сақтандыру 
мерзімінің соңында бала кәмелеттік 
жасқа толғанға дейін қажетті жинақты 
алады. Сонымен қатар бала 5 жасқа 
тол ған кезінде, бірақ 6 жаста емес, мем-

лекеттен 60 АЕК м&лшерінде бастапқы 
білім беру капиталын алады. Халықтың 
әлеуметтік осал топтары үшін – 120 
АЕК. Және бала 18 жасқа толған кезде 
жинақталған соманы ұлғайту мақсатында 
білім беру жинақтаушы сақтандыру 
шарты бойынша барлық қолда бар 
жинақтарды және Ұлттық қорда жи-
нақталған барлық жинақтарды біріктіру 
мүмкіндіктері бар. Бұл дегеніміз – білім 
алуға жинақталған қаражаттың к&лемін 
айтарлықтай ұлғайтуға мүмкіндік береді. 
Бастысы, салық жеңілдіктері қарас ты-
рылған. Үш және одан да к&п жыл 
мер зімге жасалған Сақтандыру шарты 
бойынша ата-ана барлық т&ленген 
жарналар сомасының 10%-ы м&лшерінде 
салықтар т&леп (жылына 320 АЕК-ке 
дейін) үнемдей алады және 23% дейін 
жоғары кірістілік – 8% – сақтандыру 
компаниясынан кепілдендірілген табыс, 
5-7% – жылдық мемлекеттік сыйлықақы, 
10% табыс салығы бойынша жеңілдік 
жатады. «Келешек» жүйесінің қатысу-
шысы болу үшін ата-аналар «Халық-Life» 
АҚ-мен Bilim Life білім беру жинақтаушы 
сақтандыру шартын жасасуы қажет, бұл 
жерде ата-аналардың жинақтарынан 
басқа, мемлекеттен жыл сайынғы 
сыйақылар және сақтандыру ұйымынан 
кепілдендірілген инвестициялық кірістер, 
сондай-ақ мемлекеттен бастапқы білім 
беру капиталы есептелінетін болады.

Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаев қол қойған заңның екінші блогы 
креативті индустрияны қолдаудың 
қарқынын күшейтеді. 8р аймақта арнайы 
орталық қалыптастырып, қатысушыларға 
&з &німдерін сатуға к&мектесу к&зделіп 
отыр. Сондай-ақ арнайы қор іске қосы-
лады. Ол таланттарды іздеп, оларды 
насихаттаумен айналысады.

�ЛЕМ ХАЛҚЫ БАЛА БІЛІМІНЕ 
ҚАЛАЙ АҚША ЖИНАЙДЫ?

8лемнің к&птеген елдерінде жалпыға 
бірдей тегін орта білім бар. Бірақ ешкім 
тегін жоғары білімге кепілдік бермейді. 
8лемнің беделді жоғары оқу орындарында 
тегін орындардың саны аз және жыл 
сайын бәсекелестік артып келеді. 8лемде 
ата-аналар балалардың оқу ақысын 
т&леу мәселесін қалай шешеді? Мәселен, 
американдық университеттер әлемдегі 
ең қымбат университеттер болып 
саналады. АҚШ университетінде бакалавр 
бағдарламасында оқу құны жылына 19 
мың доллардан басталады. Тұруға, 
тамақтануға, оқулықтарға жұмсалатын 
шығындардың орташа құны жылына 
11 мың долларды құрайды. АҚШ-тың 
к&птеген оқу орындары қаржылық 
қаражаттың болуын растайтын тиісті 
құжаттарды ұсынбаса, студенттердің 
оқуға түсу құжаттарын қарастырмайды. 
Осылайша, болашақ студент бір жыл 
ішінде оқу ақысы мен қосымша шығын-
дарды т&леу мүмкіндігін растайды. 
Мә се лен, 2020 жылы 10 студенттің 7-сі 
несие алған ақшаға оқығаны таңғаларлық 
емес. К&бінесе, білім беру несиелерін 
ауқатты отбасылардан шыққан адамдар 
алады (олардың табысы жылына 97 мың 
доллардан асады). Мемлекеттік білім 
беру несиелері үшін пайыздық м&лшер-
лемелер &те жоғары: 5-тен 7,5%-ға дейін 
(салыстыру үшін: жылжымайтын мүлікке 
арналған несие ставкалары – небәрі 
4,3%). Тео риялық тұрғыдан білім беру 
не сиелері бойынша т&лемдерді жеңілдетуі 
керек бірқатар мемлекеттік бағдарламалар 
бар, бірақ іс жүзінде олар к&бінесе жұмыс 
істемейді. Мысалы, кіші Буш бастаған 
2007 жылғы бағдарлама бойынша, егер 
адам мемлекеттік қызметте жұмыс істесе, 
білім берудегі қарыздардың бір б&лігі 
есептен шығарылуы мүмкін. Оның &мір 
сүру кезеңінде 30 мың адам &тініш берді, 
бірақ олардың тек 96-сы қанағаттан-
дырылған. 

Ал жоғары білім мен ғылым сала-
сындағы әлемдік к&шбасшылардың бірі 
Ұлыбритания білім беру жүйесінде 
уни верситет пен бағдарламаны таңдау 

кезінде ескеру қажет бірқатар ерекше-
ліктер бар. Мұнда оқытуды қаржылан-
дырудың бірыңғай жүйесі жоқ. 

Tuition fees loan (оқу несиесі). Қа-
рыздың бұл түрі Британдық жоғары оқу 
орындарында оқу мерзімін т&леуге 
мүмкіндік береді. Білім үшін т&лем 
схемасы келесідей: қарыздарды бас-
қаратын ұйым әр семестрде қажетті 
қаражатты тікелей оқу орнына аударады. 
Оқу несиесі жалпы мемлекеттік оқу 
орнында оқу құнын жабуға мүмкіндік 
береді. Бірақ қарыз сомасына шектеулер 
бар. Maintenance loan, бұл – ұстауға 
ар налған несие. Қарыздың бұл түрі білім 
алушының Англия универ ситеттерінде 
тұруына жұмсалатын барлық шығындарды 
жа бады. Айтпақшы, сту денттердің Ұлы-
британиядағы тұрғын үйге инвес тиция 
салуы жалға берушілер үшін &те тиімді. 
Бұл несиені бакалавр дәрежесін қа-
растыратын бағдарлама бойынша оқи-
тын күндізгі студенттер ғана пайдалана 
алады. Алдыңғы жағ дайдағыдай, несие 
әр семестрде студенттің жеке шотына 
түседі. 

Жоғары білім алғысы келетін, бірақ 
қаржылық қиындықтарға тап болған 
студенттер санының артуына байланысты 
Жапония үкіметі 2017 жылы мемлекеттік 
стипендия бағдарламасын іске қосты. 
JASSO бағдарламасы оқу несиелерінің 
екі түрін ұсынады: пайызсыз және 
пайыздық (3%-ға дейін). Бағдарлама 
елдегі белгілі бір аймақтарда мемле кетке 
жұмыс істеуді к&здейді.

Ал к&ршіміз Ресейде ата-аналар бала 
жаңа туылған күні депозит ашып, 18 
жыл бойы бұл жинақтарға ешқашан қол 
тигізбестен ақша жинауы керек. Ол 
жақта депозиттің орнына сақтандыру 
жинақтаушы &німдерін пайдалана алады. 
Ресейлік университеттерде білім алу 
ақы сы жылына жүздеген мың рубльді 
құ райды. Бұл жағдайда балаға білім беру 
үшін субсидияланған несие алу керек: 
ресейлік банктерде мұндай &нім бар. 
Мемлекеттік қолдауы бар білім беру 
не сие сін 14 жастан асқан кез келген 
азамат банктерден ала алады. Несие алу 
үшін кепілдік қажет емес. Бұдан басқа, 
білім алушыға (қарыз алушыға) жеңілдікті 
кезең кезінде білім беру кредитін &теу 
бойынша кейінге қалдыруға рұқсат 
етіледі. Қарыздың пайыздық м&л шер-
лемесі барлық мерзімге (15 жылға дейін) 
тіркелген болып қалады және 3%-ды 
құрайды. 

Түйін: 

Заңға қол қойылысымен Алматыда 
«Келешек» ерікті жинақтау жүйесі бойынша 
меморандумға қол қойылды. Сәтбаев 
университеті Президент бастамасын 
қолдап, «Қаржы орталығымен» келісімге 
келді. Меморандум аясында университет 
осы жүйеге ақша жинақтағандарға 20%-
дан 50%-ға дейінгі кFлемде жеңілдік 
қарастырады. Яғни, мемлекеттік білім 
беру грантына ие бола алмаған, алайда 
«Келешек» бағдарламасы бойынша жалпы 
оқу құнының жартысын жинақтаған 
талапкер жеңілдіктерді пайдалана алады. 
Ең үздік инвестиция – ол білімге құйылған 
инвестиция дегенді айттық. Яғни, оны 
сізден ешкім ұрлай алмайды, тартып та 
ала алмайды. Мәңгілік Fзіңіздің санаңызда 
қалады. АҚШ-тың негізін қалағандардың 
бірі, мемле кет қайраткері Бенжамин 
Фран к линнің сFзі де мұны құптай түседі: 
«Білімге салынған инвестицияның 
 қай  тары мы (үстемеақысы) әрда йым жо -
ғары болады», – дейді амери калық 
дип  ломат. Жалпы, «Келешектің» ел да-
муы на әкелер пайдасы ұшан-теңіз», – 
дейді сарапшылар. Себебі елдің әл-ауқаты 
мен бәсекеге қа бі леттілігі халықтың 
бі лім деңгейіне ті ке лей байланысты. 
Дү ниежүзілік банк тің мә ліметінше, эко-
номика Fсімінің 16%-ы – физикалық 
капиталға, 20%-ы – табиғи капиталға, 
қалған 64%-ы адами және әлеуметтік 
ка питалға байланысты екен.
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КЕЛЕШЕГІ ҚАНДАЙ?

Бүгінгі жаһандану заманында ең мықты 
инвестиция білімге құйылған қаражат 
екені мәлім. Әсіресе, ата-аналар бала-
ларының болашағына алаңдамас үшін 
қазірден-ақ олардың жоғары әрі сапа-
лы білім алуына баса назар аударғаны 
абзал. Бұған мемлекет те тиімді жағдай 
ұсынып отыр. Елімізде 2023 жылдан 
бері әлеуметтік саясат пен білім беру 
саласында бірқатар маңызды бастама 
жүзеге асырылып келеді. Қолға алынған 
бұл реформалар мен бағдарламалар 
халықтың әл-ауқатын жақсартуға, ба-
лалардың болашағын қамтамасыз 
етуге және білім беру жүйесінің инфра-
құрылымын жетілдіруге бағытталған. 
Соның жарқын мысалы – «Келешек» 
жүйесі. 

«КЕЛЕШЕКТІҢ»«КЕЛЕШЕКТІҢ»
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АЙМАҚ

Негізінен, атаулы жыл аймақ халқының 
зор қолдауына ие болды. Осы арқылы 
саланы �ркендету бағытында атқарылар 
істердің ауқымдылығы к�з қуантты.

Жалпы, былтыр игі жоба шеңберінде 
аймақта сәні мен салтанаты келіскен 
мәдени орындар сап түзеп, ел игілігі үшін 
жұмысын бастады. Соның бірі де бірегейі 
3,7 млрд теңгені құрайтын 1000 орынға 
негізделген «%нер орталығы» ғимараты 
іргелі істердің бастамасына айналды. 
Сонымен қатар  жыраулар үйі, барлық 
аудандарда неке қию залы,  кітапхана,  
музей,  архив, жастар сарайы мен аналар 
үйі орналасқан  «Руханият» орталықтары 
және Қызылорда қаласынан «Анаға тағзым» 
орталығын ашу сол жылдың еншісіне тиді. 
Бұған қоса, тұңғыш рет 50-ден астам кәсіби 
музыканттан жасақталған симфония 
оркестрі құрылып,  мүгедектігі бар 
�нерпаздардың шығарма шылығын шыңдауға 
арналған инклюзивті театр үйірмесі 
жұмысын бастаса, «Жастар театры» �з 
алдына кәсіби ұжым болып қайта құрылды. 

«2024 жылы Алаштың анасы атанған 
қасиетті Сыр �ңірінде Қызылорда 
облысының әкімі Нұрлыбек Машбекұлы-
ның бастамасымен «Руханият жылы» деп 
жарияланғаны белгілі.  %ңірде аталған 
жыл аясында тек мәдени-к�пшілік шаралар 
ғана емес, ауқымды жобалар да жүзеге 
асырылды. Соның ішінде Қызылорда 
қаласының сол жағалауынан құны 2,7 млрд 
теңгені құрайтын облыстық тарихи-�лкетану 
музейі ғимаратын салу жұмыстары бастау 
алды. Мемлекет басшысы Қасым-Жомарт 
Тоқаевтың «Адал азамат» тұжырымдамасына 
сәйкес 2024 жылдың ақпан айынан бастап 
171 мәдениет үйлері мен клубтарда 7  бағыт 
бойынша «Адал адам – мәдени-тәрбие 

орталығы» жобасы іске асырылды. Сыр 
�ңірінің тарихи жәдігерлері қатарына 
жылдар бойы жүргізіліп келе жатқан 
археологиялық қазба жұмыстарының 
нәтижесімен «Шірік Рабат сақ жауынгері», 
«Сығанақ ханшайы мы» реконстуркция-
лары, «Түгіскен к�семі» және «Жетіасар 
ақсүйек әйелі» алтындатқан мүсіндері 
жасалып, облыстық музей қорына 
табысталды. Аймақтың мәдениет және 
руханият саласында атқарылған жұмыс-
тарға халықаралық Түрксой ұйымының 
шешімімен Сыр �ңірі не түркі дүниесінің 
«Ең үздік мәдени аймағы» номинациясы 
берілді.  Сондай-ақ  Сыр елінде бірқатар 
�нер тарландары ның шығармашылық 
кештері ұйымдастыр ылып, айтыстың 

ақтаңгері Сұлтанхан Мейірбек «Алтын 
домбыра» иегері атанды. Осы орайда айта 
кеткен абзал,  «Руханият жылы» аясында 
мәдениет қызметкерлеріне 40 қызметтік 
пәтер берілді»,  – дейді бұл жайында 
Қызылорда облыстық Мәдениет, архивтер 
және құжаттама басқармасынан.

Басқарма тарапынан атаулы жыл 
шеңберінде салаға тың серпін беретін сан 
алуан тірлік атқарылғанын тілге тиек етеді. 
=рине, қуанатын тұстары аз емес. 
Дейтұрғанмен, әр нәрсенің күнгейі мен 
к�леңкелі тұстары қатар жүретіні белгілі. 
Сол сияқты жыл бойына атқарылған игі 
бастамалар саладағы түйткілдерді түбегейлі 
жойып жіберді деп айта алмаймыз. =сіресе,  
жылдан-жылға жалғасып,  айта-айта жауыр 

быр дан к�рермендер залы мен бірнеше 
кабинеттің т�бесінен су ағып, қолайсыздық 
туғызып тұр. Соның сал дары нан қабырға-
лары қақырап, электр желілері �те ескірген. 
Ең қиыны бүгінде «Арал аудандық мәдениет 
орталығы» коммуналдық мемлекеттік 
қазыналық кәсіпорында 8 үйірме жұмыс 
істейді. Онда 134 бала дәріс алады екен.  
Сонда «Бүлдіршіндердің қауіпсіздігі  
құзырлы орындардың қаперіне кірмей 
ме?» деген қорқыныш к�птің к�кейін 
мазалайтыны ақиқат. 

Бұған дейін осы түйткіл т�ңірегінде 
тиісті басқармаға сауал да жолдаған едік. 
Соған орай нысанды күрделі ж�ндеуден 
�ткізуге шешім қабылданып, оның  жоба-
сметалық құжаттамасы да әзірленгенін 

жеткізген. Алдағы уақытта ғимарат қайта 
қалпына келтірілетінін мәлімдеген еді. 
Бірақ түзелген дүние к�рінбейді. 

Бұл мәселе қоғамда жиі к�теріліп жүр. 
=сіресе, атаулы жыл аясында тарихи ғи-
мар ат қалпына келтіріліп,  ахуал оңалар 
деген үміт те болған. Алайда  сапасы күн 
са нап сыр беріп, адам �міріне қаупі күшейіп 
бара жатқанына жергілікті жұртшылықтың 
�кпесі қара қазандай. 

Сол сияқты осы �ңірдегі Абай ауылын-
дағы ауылдық клубтық бүгінгі ахуалы да 
алаңдатарлық күйде тұр.  Ауыл халық 
апатты ғимараттың адам �міріне зор қауіп 
туғызып тұрғанын айтып, мұңын шағып 
отыр. 

«Клубымыздың сапасының сыр беріп 
тұрғанына к�п болды. Іргесі 1985 жылы 
қаланған бұл ғимарат бүгінде құлау қаупінде 
тұр. Ол жерде мәдени-к�пшілік іс-шаралар 
мен мерекелік кештер �ткізу күн санап 
қиындап барады.  Жыл сайын кем-кетігін 
жамап-жасқап, ғимаратты бағанамен тіреп, 
�лместің күйін кешіп келеміз. Осы 
т�ңірегінде тиісті орындарға талай мәрте 
айтылды. Бірақ қара халықтың қауіпсіздігін 
қамтамасыз етуге асығар емес»,  – деп 
мұңын шағады ауыл тұрғыны Абай =бішев. 

Бұл аз десеңіз, облыс орталығындағы 
ең құнды тарихи нысан – 1878 жылы 
салын ған, �з заманында Мұстафа Шоқай 
дәріс алған Перовск орыс-қазақ училищесі-
нің ғимаратының келешегі де дүйім жұрт-
ты алаңдатумен келеді. Тоқырау кезең інде 
жекенің қолына �ткен тарихи нысан бү гінде 
сауда орталығы ретінде жұмыс істеуде. 
Алайда халық тарапынан тарихи нысан 
күтімге алынуы тиіс деп есептейді. Соған 
орай нысанды жедел түрде жекеден қайта-
р ып, мемлекет қамқорлығына алу керек 
деген халықтың жанайқайы әлі күнге дейін  
ескерілер емес.  

Негізінен, салаға қатысты мәселелер 
шалғай ауылдарда жетіп артылады. Бұл 
тұрғыда ауыл халқымен пікірлесе қалсаңыз, 
к�птеген түйіні тарқатылмаған  түйткілдерді 
тізбектей ж�неледі. Біз бүгін соның бірлі-
жарымын ғана тілге тиек еттік. 

Жалпы, тұтас бір жылды мәдениет 
са ла сына арнап, айдар тағып атаулы жыл 
ретінде дәріптеу құптарлық іс. Дегенмен 
де, бірінші кезекте шешімін күткен мә-
селелерге баса назар аударылса нұр үстіне 
нұр болар еді.

РУХЫМЫЗДЫ КӨТЕРЕ АЛДЫ МА?

Сыр өңірінде 2024 жыл «Руханият жылы» болып белгіленіп, бірқатар жоспарлы 
жұмыстар мен маңызды іс-шаралар атқарылатыны жария болған еді. Облыс 
әкімінің бастамасымен былтырғы жылдың наурыз айынан бастап қолға алынған 
бұл игілікті жобадан өңір халқы үлкен үміт күтті. Саладағы жетістіктер сараланып 
қана қоймай, көптеген күрмеулі мәселе оңтайлы шешімін табатынына сеніммен 
қарады. Сонымен баянды бастама елге не берді? Жыл бедерінде атқарылған игі 
шараларды ой елегінен өткізіп көрсек.

«РУХАНИЯТ ЖЫЛЫ»«РУХАНИЯТ ЖЫЛЫ»Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ,
Қызылорда облысы

болған күрмеулі мәселелер әлі де мен-
мұндалайды. 

Басқасын айтпағанда, облысқа қарасты 
Арал қаласындағы тарихи нысан саналатын 
мәдениет үйі ғимаратының жетімнің күйін 
кешіп тұрғанына талай жыл болды. Бүгінде 
к�не нысанның ішкі ахуалы адам шошыр-
лық жағдайға жеткен. Ғимараттың т�бе 
жа бындысы ескірген. Еріген қар мен жа ң- 

– Робототехника саласының елімізде 
дамуы туралы не айтасыз? 

– Елімізде робототехника саласы енді 
ғана қарқын алып келе жатқанымен, оның 
болашағы зор. Егер қазіргі бастамалар 
сәтті жүзеге асса, алдағы онжылдықта 
Қазақстандағы робототехника айтарлықтай 
жетістіктерге жетуі мүмкін.

Жалпы, робототехниканы үш бағытта 
б�ліп қарастыруға болады: білім беру са-
ласы, ғылым және �ндіріс. Қазір білім беру 
робототехникасы елімізде жақсы деңгейде 
дамып келе жатыр. Айталық, мектептерде, 
университеттерде, жеке оқу орталықтарында 
робототехника және STEM бағыты ен-
гізілуде. Жас буынның да қызығушылығы 
жоғары. Бірақ ғылым және �ндіріс саласында 
робототехниканың дамуы �те баяу. 

Қазір әлемнің ең мықты дамып жатқан 
елдері �ндіріс саласына робототехниканы 
әлде қашан енгізіп жіберді. Олардың қа-
тарында АҚШ, Жапония, Сингапур, 
Қы тай, Оңтүстік Корея, Германия және 
Швеция сияқты елдер бар. Айтпасақ та 
түсінікті, робототехника �ндірісінде ал-
дыңғы қатарда тұрған елдер әлемдегі 
технологиялық даму деңгейі бойынша 
ерекшеленеді. %йткені олар �ндіріс 
процестерін автоматтандыру, еңбек 
�німділігін арттыру және шығындарды 
азайту мақсатында роботтарды кеңінен 
қолданады. Айталық, Жапония – 
робототехника саласындағы әлемдік 
к�шбасшы мемлекет. Роботтар жасау 
бойынша Fanuc, Kawasaki, Yaskawa Electric 
және Honda Robotics сияқты алпауыт 
компаниялары бар. Сондай-ақ олар 
роботтарды Toyota, Honda, Nissan сынды 
авток�лік �ндірісіне, электроника, тұр-
мыстық техника саласына енгізіп жатыр. 
Сонымен бірге Жапония әлемде бірінші 
болып гуманоидтық роботтарды жасап 
шығаруда. Оңтүстік Корея авток�лік, 
электроникадан б�лек, роботтарды 

денсаулық сақтау саласына енгізді. Қазір 
онда медициналық роботтар кеңінен 
қолданылып жатыр. Қытай болса, �ндірістік 
роботтарды электроника, ауыр �неркәсіп 
және логистика саласында пайдаланады.

Қазақстанға оралатын болсақ, робото-
техника саласындағы ғылыми бағытта 
іргелі зерттеулер саны аз. %ндірістік ро-
бототехника, �кінішке қарай, шектеулі 
деңгейде ғана дамып келеді. Бұл екі бағытқа 
к�бірек назар аударылса, еліміздің 
экономикасы мен �ндіріс саласына робо-
тотехниканың үлесі айтарлықтай артар 
еді. Сонымен қатар �неркәсіптік робото-
техниканы дамыту арқылы еліміздегі 
�н  діріс орындарының автоматтандырылу 
деңгейін к�теріп, олардың бәсекеге қабілет-
тілігін арттыруға әрі еңбек жағдайындағы 
қауіпсіздікті күшейтуге болады.

– Робототехника саласы оқушыларға, 
жастарға қаншалықты қолжетімді деп 
ойлайсыз?

– Бүгінде Қазақстандағы оқушылар 
мен жастар үшін робототехника саласы 
барған сайын қолжетімді болып келеді. 
Үкіметтің қолдауымен мектеп жасындағы 
балалар мен студент жастарға STEM және 
робототехника бойынша тегін курстар мен 
үйірмелер ұйымдастырылуда. =сіресе, 
қала мектептерінде бұл бағыт жақсы дамып 
жатыр. Сонымен қатар бұл мүмкіндіктер 
аудандық және ауылдық жерлерге де жетуде. 
=рине, ауылдық аймақтарда робототехника 
курстарының жеткіліксіздігі сезіледі, бірақ 
бұл мәселені шешу бағытында амалдар 
жасалуда. Мысалы, к�птеген мектепте 
робототехника сыныптары ашылуда, ар-
найы құрал-жабдықтар сатып алынуда, 
мұғалімдер дайындықтан �туде. Сондай-
ақ түрлі қоғамдық ұйымдар, компаниялар 
және жеке оқу орталықтары демеушілік 
жасап, оқушылардың осы салада білім 
алуына қолдау к�рсетуде. Бұл – жақсы 
бастама, бірақ робототехниканы нағыз 

жалпыға қолжетімді ету үшін әлі де к�п 
жұмыс атқарылуы керек. =сіресе, ауылдық 
жерлерде сапалы білім беру мүмкіндіктерін 
арттыру, білікті мамандарды даярлау және 
қажетті инфрақұрылыммен қамтамасыз 
ету маңызды.

– Осы салада белгілі бір жетістіктерге 
жеткен шәкірттеріңіз бар ма?

– Робототехникамен кәсіби түрде ай-
налысқаныма биыл 10 жыл толды. Осы 
жылдар ішінде шәкірттерімнің жетістіктері 
мені әрдайым шабыттандырып келеді. 

тапқыштар байқауында гран-при иеленіп, 
1 000 000 теңге к�лемінде грант алды. 
Қазыбек осы жобасына патент алды және 
қазір Атырау облысының Т�тенше жағдайлар 
департаменті осы жобаны қолдану мүм-
кіндіктерін қарастырып жатыр. Қазір 
Қазы бек қазақ-британ техникалық универ-
ситетінде оқиды.

Сондай-ақ бір топ шәкіртім Түркияда 
�ткен халықаралық Meb Robot Yarisma-
si-2023 робототехника бойынша мектеп 
оқушылары арасындағы жарыста үздік 

Бұл саланың артықшылығы – оның жан-
жақтылығы. Мысалы, «Болашақ» бағдарла-
масымен шетелде робототехника маманды-
ғын тәмамдаған мамандарды білемін. Олар 
Қазақстанда жұмыс істеп жатыр, бірақ 
�кінішке қарай, �з мамандықтары бойынша 
емес.

Жобаларын жасап, патент алып, оны 
�ндіріске енгізу үлкен еңбек пен қолдауды 
талап етеді. Қазақстанда бұл бағытта жүйелі 
жұмыс жүргізілмегендіктен, патент алған 
жобалардың к�пшілігі �ндіріске жете ал-
майды. Бұл жағдайды �згерту үшін мемлекет, 
бизнес және ғылыми орта ара сын да тығыз 
байланыс орнату қажет.

–  Жалпы, отандық ғылым мен !ндіріс 
арасында байланыс бар ма?

– Ғылым мен �ндіріс арасында байланыс 
әлсіз екені рас. Оны жасыруға да болмайды. 
Егер байланыс жүйелі түрде орнатылған 
болса, оның нәтижелері қазір айқын 
к�рінер еді. Сондықтан Қазақстанда ғылым 
мен �ндіріс арасындағы байланысты ны-
ғай ту үшін мемлекет тарапынан ынталан-
дыру шаралары қажет. Бұл бағытта қаржылық 
қолдау, �ндірістік компания лармен серік-
тестік орнату және ғылыми зерттеулердің 
нәтижелерін �ндіріске енгізу ге бағытталған 
бағдарламалар жасау маңызды.

– Қалай ойлайсыз, робототехника саласы 
не себепті барлық мектептерге міндетті пән 
ретінде енбей отыр?

– Робототехника – бірнеше пәннің 
то ғысуынан тұратын кешенді сала. Оның 
ішінде бағдарламалау, физика, математика, 
информатика, технология сияқты пәндер 
бар. Бұл пәндер мектеп бағдарламасында 
қазірдің �зінде оқытылуда. Сондықта ро-
бототехниканы жеке пән ретінде енгізу 
мін детті емес деп ойлаймын. Оның орнына 
оқушыларға қосымша үйірмелер, элективті 
курстар және жобалық жұмыстар арқылы 
осы бағытта білім алуға мүмкіндік беру 
тиімдірек.

Сонымен қатар робототехникаға қажетті 
құрал-жабдықтар мен мамандар дайындау 
үлкен қаржыны талап етеді. Егер бұл 
бағытқа мемлекет тарапынан жеткілікті 
қолдау к�рсетілсе, алдағы уақытта робото-
техниканы барлық мектепке енгізу мүмкін 
болады.

– Алдағы он жылдан кейін робототехника 
саласы Қазақстанның экономикасына, !мір 
сүру салтына қалай әсер етеді деп ойлайсыз?

– Робототехника – болашақтың саласы. 
Алдағы он жылда оның әсері экономикада 
ғана емес, күнделікті �мірде де айқын 
бай қалатын болады. %ндіріс орындары 
автоматтандырылып, �німділік артады. 
Жұмыс орындарында қауіпті процестерді 
роботтар алмастырып, адам еңбегін жеңіл-
детеді. Дегенмен қарапайым адамдар үшін 
робототехниканың күнделікті �мірге толық 
енуі кем дегенде 20 жылды қажет етеді. 
Бұл уақыт ішінде біз робототехниканың 
түрлі салаларын игеріп, оны �міріміздің 
ажырамас б�лігіне айналдыруымыз керек.

– &ңгімеңізге рақмет!

Сұхбаттасқан Баян ЖАНҰЗАҚ

ҚОЛДАУҒА ЗӘРУ

Робототехника білім 
саласында қалай дамып 

жатыр? Жаңаны мең-
герген жастардың аяқ 
алысы қалай? Әлем 
елдерінің озық тәжіри-
бесінен қандай үлгі 
алғанымыз жөн? Осы 
мәселелер жөнінде біз 
робототехника 
тренері, «КазРоботикс» 
Қазақстандық білім беру 
және спорттық робото-
техника федерациясы 
Атырау облысы 
филиалының директоры 
Асқар Алданмен 
сұхбаттастық.

Робо
сала

ж
ӨНДІРІСТІК
РОБОТОТЕХНИКАРОБОТОТЕХНИКА

Олар робототехника бойынша республи-
калық жарыстарда 41 мәрте жүлдегер 
атанды, оның ішінде 16 рет чемпион болды. 
Халықаралық деңгейде де оқушыларым 
ел намысын абыроймен қорғап, �з қабілет-
терін жоғары деңгейде к�рсетті. Мысалы, 
халықаралық жарыстарға 6 шәкіртім қа-
тысып, олардың кейбірі шетелдік маман-
дардың назарын аударды. Сонымен қатар 
облыстық деңгейде шәкірттерім 170-тен 
астам рет жүлделі орынға ие болды. Бұл 
к�рсеткіштер – олардың еңбекқорлығы 
мен қызығушылығының дәлелі. Ең бастысы 
бұл жетістіктер тек жарыстармен шектеліп 
қалмай, оқушылардың �зін-�зі дамытуына, 
�з болашағын сенімді түрде жоспарлауына 
септігін тигізуде.

Осы тұста шәкіртім Қазыбек Қыдыр-
байды ерекше атап �ткім келеді. Қазыбек 
жеке тұрғын үйлердегі газ жарылуының 
алдын алуға мүмкіндік беретін жоба жасап 
шығарған болатын. Қазыбектің осы жобасы 
«Шапағат – 2023» республикалық �нер-

команда қатарына енді. Халықаралық 
бәйгеге сол кезде әлемнің 19 елінен 170 
команда қатысқан болатын.

– Патент алған жобалардың бәрі бірдей 
!ндіріске жетіп жатыр ма?

– Робототехника саласы – қазіргі за-
ман ның ең перспективалы бағыттарының 
бірі. Алайда елімізде бұл саланы таңдаған 
жас мамандар біз қаласақ та, қаламасақ 
та қиындықтарға кезігіп жатады. Оның ең 
басты себебі – �ндірістік робототехниканың 
жеткілікті деңгейде дамымауы. %ндіріс 
орындары дайын технологияларды импорт-
тауға к�бірек мән береді, ал жергілікті 
ма мандардың әзірлемелерінен қолдану 
сирек кездеседі. Сондықтан робототехника 
мамандығын бітірген студенттердің �з 
мамандықтары бойынша жұмыс табуы 
кейде қиындық тудырады.

Дегенмен робототехника саласында 
алын ған білім мен дағдылар IT, инженерия, 
автоматтандыру секілді басқа да техникалық 
бағыттарда жұмыс істеуге мүмкіндік береді. 



8

28 ҚАҢТАР 2025  | СЕЙСЕНБІ

№10 (4550) www.aikyn.kz

Газет «Айқынның» 
компьютер орталығында беттелдi

ТАРАЛЫМЫ: 40 000

РЕДАКЦИЯНЫҢ МЕКЕНЖАЙЫ: 
010000. Астана қаласы, Қонаев көшесі, 12/1
Байланыс телефоны: Астана қ. (7172) 72-95-46
e-mail: aikyngazeti@gmail.com, aikyn_nurmedia@mail.ru

• Редакция авторлар мақаласы мен жарнама мазмұнына жауап бермейдi. 
• Авторлар қолжазбасы өңделмейдi және керi қайтарылмайды.
• Көлемi үш компьютерлiк беттен асатын материалдар қабылданбайды. 
•«Айқында» жарияланған материалдарды көшiрiп немесе өңдеп басу үшiн редакция ның 
 жазбаша рұқсаты алынып, газетке сiлтеме жасалуы мiндеттi.

Меншiк иесi – «Айқын-Литер» ЖШС

Кезекшi редактор –
Нұрлан ҚОСАЙ

Газет аптасына 3 рет шығады

Газет Қазақстан Республикасының Ақпарат және коммуникациялар министрлігі 
Ақпарат комитетінде тіркеуге алынып, мерзімді баспасөз басылымын қайта 

есепке қою туралы №17416-Г куәлігі 25.12.2018 жылы берілді

(Алғашқы есепке қою кезiндегi нөмiрi мен мерзiмi №4448-Г – 01.12.2003ж.)

ЖАРНАМА БӨЛIМІ: 
8(701) 675-42-14, 8(7172) 72-95-31
reklama.aiqyn@gmail.com

ЖАЗЫЛУ ЖӘНЕ ТАРАТУ БӨЛІМІ: 
8(771) 804-61-32
podpiska.alt@gmail.com

«АЙҚЫН» ГАЗЕТIНIҢ 
ЖАЗЫЛУ ИНДЕКСІ:
Кәсіпорындар, 
мекемелер үшін – 15102
Зейнеткерлер, 
соғыс ардагерлері үшін – 55102
Жеке жазылушылар үшін – 65102

АЙМАҚТАҒЫ ТIЛШIЛЕР:
Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ –
Ақмола облысы
Алтынай БАУЫРЖАНҚЫЗЫ–
Алматы қаласы
Саятхан САТЫЛҒАН –
Жамбыл облысы
Әдебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ –
Қарағанды облысы
Назгүл НАЗАРБЕК – 
Шымкент қаласы
Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА –
Батыс Қазақстан облысы
Ербақыт ЖАЛҒАСБАЙ –
Қызылорда облысы
Баян ЖАНҰЗАҚ –
Атырау облысы

Бас редактор –
Амангелді ҚҰРМЕТ

Гүлзина БЕКТАС – 
Бас редактордың 
бірінші орынбасары

Ботагөз МАРАТҚЫЗЫ – 
Шығарушы редактор 

Елдар ҚАБА – 
Секретариат меңгерушісі 

Директор –
Талғат ЕШЕНҰЛЫ

Тапсырыс №4550
Астана қ. «Медиа-холдинг «ERNUR» ЖШС
Сілеті көшесi 30, 
тел.: 8(7172) 99-77-77
Алматы қаласы, «Алматы-Болашақ»АҚ 
Мұқанов көшесі, 223 В
Шымкент қ. «ERNUR-print» ЖШС, 
Әлімқұлов көшесі 22, 
тел.: 8(7252) 53-06-66, 54-07-47 iшкi 114,

ДОДА

Бәсекелестіктің әсерлігі, әсіресе 
қатысушылардың физикалық �л-
шемдері арқылы айқын к�рінеді. 
Сумо балуандарының салмағы 
к�біне 150 келіден асып, алып де-
нелері ерекше назар аудартады. Мұн-
дай алып күш иелері жеңіл әрі жылдам қимылдар 
жасай отырып, тек дене салмағына ғана сеніп 
қоймай, �зінің тактикасы мен жылдам рефлекс-
терін де пайдаланады. Сырт к�зге балуандардың 
күресі тек күшке негізделгендей к�рінуі мүмкін, 
алайда бұл спорттың �зінде айлакерлік пен стра-
тегия үлкен р�л атқарады. Қарсыласының әлсіз 
тұстарын пайдалану, сәтті тепе-теңдікті сақтау 
және күрес алаңындағы әрбір қимылын есептеу 
– нағыз шеберлердің �нері.

Айтып �ткендей, сумо спортындағы тәртіп 
�те қатаң. Балуандарға т�белесуге, машина ай-
дауға және басқа спорт түрлерімен айналысуға 
тыйым салынған. Дегенмен ішімдік ішуге рұқсат 
беріледі, бұл спорттың ерекше мәдениетін к�р-
сетеді. Атақ-дәрежесі т�мен балуандар арасында 
әлімжеттік жасау секілді іс-әрекеттердің к�рінісі 
бар. Мұндай мінез-құлық сумоның к�леңкелі 
жағын к�рсетсе де, бұл спорт түрінің қатаң 
тәртіптері мен 2 500 жылдық тарихы оны ерекше 
деңгейге к�тереді.

ЕҢСЕМІЗДІ К
ТЕРГЕН  
ЕРСІН

2025 жылдың Хацу басёсы Кинбозан Ерсін 
Балтағұл үшін тартысты әрі маңызды кезең бол-
ды. 15 күнге созылған бұл жарыста Ерсін 12 рет 
жеңіс тұғырынан к�рініп, тек 3 рет қарсыласта-
рына жол берді. Финал күні ол 25 жастағы жапон 

ҚҰНДЫЛЫҚҚА 
НЕГІЗДЕЛГЕН СУМО

Сумо – жапонның ұлттық күресі. Ол жекпе-
жек, шоу және діни рәсім элементтері сынды 
ерекше тартуларымен ерекше. Дүниежүзінде 
бірде-бір спортта жекпе-жек алдында сәлемдесу 
сияқты философиялық рәсім жоқ. Арнайы рәсім-
де қарсылас тараптар бір-бірімен амандасып, 
таза ниетпен, қарусыз келгендерін к�рсетіп, әділ 
шайқаста �з артықшылықтарын дәлелдеуге да-
йын екенін паш етеді. Жапон сумосының негізгі 
күші – рух, техника және дене. Сумо палуандарын 
«сумотори, рикши» деп атайды. Сол сумоторидің 
ұрандатып айтқан с�здері құдды бір арқадан жүк 
түсіргендей к�рінеді. Олардың «жеңгенде мақтан-
баңыз; жеңілгенде, рухыңызды жоғалтпаңыз!» 
деген қағидатында бүкіл бір елдің құндылығы, 
мәдениеті жатқандай. 

Сумо күресінің алаңы, яғни дохё, ерекше 
құрылымы мен символикасы арқылы к�зге түседі. 
Ерекше айтар тұсы – алаң жерден к�теріліп, бал-
шық негізінде орналасқан. Бір турнирдегі алаңды 
жасау үшін 14-15 тонна саз батпақ кетеді. Күрес 
шеңбері арнайы күріш сабанынан жасалып, жіп-
термен қоршалса, ал олардың ұшы мықтап жерге 
к�міледі. Бұл шеңбер балуандар үшін қасиетті 
кеңістік саналғандықтан, оған ерекше құрмет 
к�рсетіледі. Кәсіпқой сумо күресінде жеңімпаз-
дарға берілетін сыйлықтар �те к�п әрі қызықты. 
Сумоның басқалардан �згешелігі қатал тәртібін-
де. Бұл спортта жеңімпазға сыйлықты ешқашан 
әйел адам тапсырмайды. Тіпті, сумошылар күре-
сетін алаңға әйел заты шықпайды екен. Бұл заң! 

Сумо жекпе-жегінде екі балуан қатысады, 
олардың мақсаты – қарсыласын дохё шеңберінен 
ығыстырып шығару немесе аяғынан да басқа дене 
мүшесін жерге тигізу. Бұл екі шарттың кез келгені 
орындалған жағдайда жеңімпаз анықталады. Дене 
бітімдеріне сай  балуандардың киімі де ерекше. 
Олар 9 метр 80 сантиметр ұзындықтағы «маваши» 
деп аталатын арнайы белдік тағады. Бұл белдік 
белдің айналасында мықтап байланып, аяқ ара-
сынан �ткізіледі, осылайша жекпе-жек кезінде 
ыңғайлы әрі қауіпсіз болуын қамтамасыз етеді. 
Белдік тек функционалды р�л атқарып қоймай, 
сумоның дәстүрлі эстетикасын к�рсетеді-мыс.

Жоғарыда айтқандай, дәстүр мен рухани 
тереңдік үйлесім тапқан сумоның рәсімдік әре-
кеттерін бір шолып �тейік. Ең алдымен дохёға 
шыққан сумошылар күресер алдында ауызын 
сумен шайып, сүлгімен сүртінуі керек. Ауызды 
шаю оларды жаман ойлардан тазартады деген 
ырым екен. Одан ары қарай дохёға уыстап тұз 
шашады. Жапондарда тұз тазалықтың символы 

балуаны Охо Коносукеге есе жіберіп, шешуші 
кезеңге �те алмады.

Алайда турнир нәтижесі бұл жеңіліспен 
аяқталған жоқ. Bзіміздің Ерсін, моңғолиялық 
Хошорю Бямбасүрэн және жапондық Охо Ко-
носукенің арасындағы ұпай сандары тең болып, 
үшеуі �зара чемпиондыққа таласуға мүмкіндік 
алды. Bкінішке қарай, Ерсін қос қарсыласына 
да есе жіберіп, нәтижесінде турнирді 3-орынмен 
аяқтады. Бұл жолы Хошорю Бямбасүрэн жеңімпаз 
атанып, сумоның ең жоғарғы атағы – Ёкозуна 
дәрежесіне ие болды. Айта кетсек, Хошорю – 
тарихтағы 74-ші, ал моңғолиялықтар арасында 
6-шы Ёкозуна.

Кинбозан Ерсін 2024 жылы Макучи дивизио-
нына к�теріліп, үлкен үміт арқалаған еді. Алайда 

ҮМІТІМІЗ –

Ерсіннің үздік үштікке енуіне байланысты оған үлкен құрмет пен 
сыйлықтар бұйырып тұр. Жапония Сумо федерациясы жақында #тетін 
баспас#з жиынында оның жаңа дәрежесін ресми түрде жариялайды деп 

күтілуде. Сарапшылар Кинбозанның рейтингтегі орны біршама жоғарылап, 
алдағы турнирлерде оның мүмкіндігі мол екенін алға 

тартып отыр.

жарақатының салдарынан жыл бойы толыққанды 
күрес к�рсете алмай, рейтингі т�мендеп, екінші 
алаң – Жюро дивизионына түсіп қалған болатын. 
Желтоқсан айында Жюрода �ткен Кюшю басё-
сында Ерсін чемпион атанып, қайтадан Макучи 
дивизионына к�терілді.

Ал қазір ол Хацу басёде жарысты үздік үштік-
пен аяқтап, табысты �нерімен есте қалды. Бұл 
оның карьерасындағы маңызды белестердің бірі 
саналады. Айта кетерлігі, былтыр дәл осы Хацу 
басёда Ерсін 4-орынға табан тіреп, 11 жеңіс 
пен 4 жеңіліспен турнирді аяқтаған болатын. 
Биылғы к�рсеткіш оның мықтылығын дәлелдеп 
қана қоймай, болашақ жеңістерге деген сенімін 
нығайта түсті.

Ерсіннің үздік үштікке енуіне байланысты 
оған үлкен құрмет пен сыйлықтар бұйырып тұр. 
Жапония Сумо федерациясы жақында �тетін 
баспас�з жиынында оның жаңа дәрежесін ресми 
түрде жариялайды деп күтілуде. Сарапшылар 
Кинбозанның рейтингтегі орны біршама жоға-
рылап, алдағы турнирлерде оның мүмкіндігі мол 
екенін алға тартып отыр.

– Бұрын Алматыда сумо федерациясы 
ашылғандай болды дегенді естігем. Кейін жа-
былып қалғандай болды. Ең бірінші тағанын 
дұрыс қалау маңызды. Елімізде дамытамыз де-
сек, алдымен сумодан маман болу керек. Яғни, 
сумоның қыр-сырын толық білетін адам керек. 
Ерсінге дейін Сүйеніш Құдыбаев деген қазақ 
сумошысы Жапонияда 10 жылдай күресіп келген. 
Сондай мамандар арқылы қолға алуға болады. 
Сол сияқты сумоны дамыта аламыз. Қазақстанда 
күреспен айналысып, кейін тастап кеткен тау 
тұлғалы жігіттер елімізде к�п. Сондай жігіттерге 
таптырмас мүмкіндік.  

Әсет ҚАЛИ

Ерсін Жапонияға �зі барып, �з еңбегімен 
қазіргідей жетістікке жетуде. Bз еңбегімен тек 
Қазақстан емес, Орталық Азияның атағын 
шығаруда. Бір �зі тарих жасап жатыр деуге бо-
лады. Оның осы жетістігі арқылы сумо туралы 
Қазақстанда айтыла бастады. Бірақ Ерсін бұған 
дейін де к�птеген жетістікке жетіп жүрген. Атап 
�тер болсақ, былтыр желтоқсан айында сумоның 
екінші дивизионында жеңімпаз атанған. Одан 
бұрын да жақсы нәтижеге жетіп жүрген. Бірақ 
әлі де аз. Бұрынғы жетістіктерін біздің қоғам 
білмеді. Тек осы жетістігі үшін тануда, – дейді 
спорт журналисі Анық К�кенайұлы. 

Оның с�зінше, БАҚ пен қоғамның Ерсін 
секілді спортшыларды ақпараттық тұрғыда қол-
дауы �те маңызды. Оның табыстары мен жетістік-
тері туралы кеңінен жазып, жастар арасында 
сумоға деген қызығушылықты арттыруға болады. 
Iсіресе, Ерсіннің �мір жолы мен еңбекқорлығы 
жастарға шабыт беріп, жаңа буын спортшылар-
дың пайда болуына септігін тигізер еді.

Моңғолияны мысалға алсақ, олар Ёкозу-
на дәрежесіне жеткен спортшыларын әлемге 
мақтанышпен таныстырады. Ал Қазақстанда 
Ерсін секілді бірегей спортшыларды дәріптеп, 
сумо туралы кеңінен ақпарат таратуға тырыссақ, 
елімізден де жаңа чемпиондар шығуы мүмкін. 
Ерсін Балтағұл – қазақ сумошылары арасында 
ғана емес, әлемдік сумо аренасында да үлкен 
жетістіктерге жетіп келе жатқан спортшы. Оның 
ерік-жігері мен табандылығы жанкүйерлерін 
жаңа жеңістер күтуге шабыттандырады.

болып саналады. Тұз шашу арқылы олар алаңнан 
жын-шайтандарды қуып, адал күресеміз деген-
дерінің белгісін к�рсетеді. Одан кейін сикири 
психологиялық шайқасы �теді. Бұл кезеңде 
балуандар дохёда бір-біріне жақындап, бір сәтке 
қолдарын жерге тигізіп, бір-бірін мұқият шолып 
шығады. Бұл қимылдар тек қарсыласты психоло-
гиялық тұрғыдан басып озу емес, сонымен қатар 
�зіне деген сенімділікті к�рсету үшін жасалады.

Сумо жекпе-жектері ұзақ уақытқа созылмаса 
да, оның әрбір сәті кернеуге толы. Iдетте жекпе-
жек бірнеше секундтан бірнеше минутқа дейін 
жалғасады, бірақ бұл қысқа уақыттың �зінде 
к�рермендер нағыз драманы сезінеді. Iр қозға-
лыс, әр қадам мұқият есептеліп, балуандардың 
шеберлігін паш етеді.

ЕРЛЕГЕН ЕРЛЕГЕН Åðñ³íÅðñ³íТокиода сумодан өткен 2025 жылдың алғашқы турнирі 
өз мәресіне жетті. Кілең мықтылар тоғысқан Хацу 

бащёның ең жоғарғы алаңы Макуути дивизионында бақ 
сынаған жерлесіміз, Жапонияда Кинбозан Харуки атымен 
танымал Ерсін Балтағұл үздік үштіктен көрінді.  

 Осыдан оза шапқандар іріктеліп,  2025 жылы ха-
лықаралық аренада ел намысын қорғайтын Қазақстан 
жас�спірімдер құрамасы жасақталады. Чемпионат-
тың ашылу салтанатына БҚО әкімінің орынбасары 
Бақытжан Нарымбетов,  ҚР дзюдо федерациясының 
президенті, атқарушы директоры және белгілі күрес 
саласының майталмандары қатысты. 

– Бүгінгі ел чемпионатының «Жайық аренада» �туі 
біз үшін үлкен қуаныш. Бұл – осы спорт кешені �ткізіп 
жатқан алғашқы ауқымды шара.  Спорт кешені ҚР 
Президентінің БҚО-ға сапары кезінде арнайы тапсыр-
ма беріп салынған болатын. Президент тапсырмасын 
орындап осы кешенді ойдағыдай аяқтап, тапсырдық. 
Енді, міне, бүгін 900-ге жуық спортшыны қабылдап 
отырмыз. Бұл – тіркелушілер арасындағы рекордтық 
к�рсеткіш. Мен барлық спортшыға тек сәттілік тілей-
мін. Ақжайық �ңіріне қош келдіңіздер, – деді БҚО 
әкімінің орынбасары Бақытжан Нарымбетов. 

Чемпионат 26-29 қаңтар күндері �теді. «Жайық Аре-
на» спорт кешенінде т�рт күн бойы еліміздің 17 облысы 
мен 3 қаласынан келген 900-ге жуық дзюдошы  �зара 
мықтыны анықтайды. 

Облыста �тіп жатқан ҚР чемпионатына кешегі Па-
риж Олимпиадасының жүлдегері, біздің мақтанышы-
мызға айналған Ақмарал Науатбек  келді. Ақмарал бұл 
жолғы жастардың қарқыны күшті, бәсекелестік �те 
жоғары екенін атап �тті. 

– Жарысқа �те к�п адам қатысып жатыр. 871 дзюдо-
шы – бұл рекордтық к�рсеткіш. Біздің кезімізде бұлай 
к�п болмайтын. Спортшы к�п деген с�з – бәсекелестік 
�те жоғары болады деген с�з. Ал жоғары бәсекелестік 
жаңа есімдердің шығуына сеп болады. Мен қыздарды 
қарап отырмын. Мықты қыз к�п. Татамиде сабырлы, 
нық күресетін қыздарды к�ріп қуанып, тілекші болып 
отырмын. Жігіттер де жанып тұр. Осынша адамды Орал-
да қабылдап, жоғары деңгейдегі чемпионатты �ткізіп 
жатқан БҚО-ға алғыс айтқым келеді, – деді Париж 
Олимпиадасының жүлдегері Ақмарал Науатбек. 

БҚО дзюдо федерациясының атынан Ақмарал На-
уатбекке қаржылай сыйлық табысталды. Ал облыстық 
дзюдо федерациясының жетекшісі Рустам Шайхиев 
«Дзюдо тарланы» орденімен марапатталды.  Чемпионат 
29 қаңтар күні қорытындыланды. Айта кетейік, осыған 
дейін Орал қаласында 2019 жылы дзюдодан Қазақстан 
Республикасының V Жазғы Спартакиадасы, 2021 
жылы дзюдодан ерлер мен әйелдер арасында Қазақстан 
Республикасының чемпионаты, 2001-2003 жылғы 
жас�спірімдер арасында Қазақстан Республикасының 
V Жазғы спорттық ойындары �тті. 

Жанат ҚАЙЫРҒОЖИНА,
Батыс Қазақстан облысы

ДЗЮДОДАН 
ЧЕМПИОНАТ БАСТАЛДЫ

Орал қаласындағы «Жайық арена» спорт 
кешенінде дзюдодан жасөспірімдер ара-
сындағы ҚР чемпионаты басталды.  Был-
тыр жылдың аяғында ғана ашылған нысан 
республиканың түкпір-түкпірінен арқасы 
жерге тимеген палуандарды қабылдап 
жатыр. Иә, БҚО-да  дзюдодан жасөспірім-
дер арасындағы ҚР чемпионаты өтуде. 
Бозкілемде 900-ге жуық жасөспірім бақ 
сынайды.


